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INDRE BY LOKALUDVALG

1.  Åben spørgetid (2019-0032707)

Under dette punkt har tilhørerne mulighed for at komme med forslag og stille spørgsmål til
lokaludvalget. Der er afsat op til en halv time til spørgetiden. Når der ikke er flere spørgsmål,
begynder lokaludvalgets ordinære møde.

Beslutning
Tillæg til lokalplan "Studiestræde"

En borger efterspurgte baggrundsmateriale, så man kan se, hvad ejeren vil med bygningen.

Bent Lohmann svarede, at lokaludvalget vil bede forvaltningen om det.

 

Gavlmalerier

En borger, der laver vægmalerier, spurgte, om lokaludvalget vil samarbejde om udsmykning af gavle
og herunder om at indhente tilladelser.

Bent Lohmann svarede, at hun og lokaludvalget skal arbejde for at få kommunen til at interessere sig
for et sådant projekt.

Lean Milo svarede, at han gerne deler sin erfaring med at indhente sådanne tilladelser.

 

Gl. Strand

En borger oplyste, at efter lokaludvalgets borgermøde om kommunens projekt for Nybrogade og
Metroselskabets projekt for Gl. Strand havde der været indlæg i medierne mod projekterne. Han
mente, at borgerdialogen om projekterne ikke har rykket noget. Han gav udtryk for, at forholdene for
folk med bil ikke er beboer- og borgervenligt.

Bent Lohmann svarede, at lokaludvalget har foreslået kommunen og Metroselskabet ændringer i de
to projekter.

Sally Mountfield svarede, at beboerne i kvarteret ikke kan nøjes med at parkere i 15 minutter ved af-
og pålæsning på Gl. Strand, men at det på den anden side kan blive svært at håndhæve denne
tidsbegrænsning.
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2.  Referat og godkendelse af dagsordenen (2019-0032722)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte referatet af det seneste lokaludvalgsmøde og godkende
dagsordenen for det aktuelle lokaludvalgsmøde.

Indstilling

Formanden indstiller,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter referatet af lokaludvalgsmødet den 10. januar 2019
(eftersendes).

2. at Indre By Lokaludvalg godkender dagsordenen for det aktuelle møde.

Problemstilling

Lokaludvalget skal drøfte referatet af lokaludvalgsmødet den 10. januar 2019 (eftersendes).

Endvidere skal lokaludvalget godkende dagsordenen for det aktuelle møde.

Løsning

Referat

Referatet drøftes. Eventuelle rettelser noteres.

Dagsorden

Dagsordenen godkendes, og inhabilitet i sagerne på dagsordenen bliver afklaret.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Intet.
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Beslutning

1. Lokaludvalget havde ingen bemærkninger til referatet af lokaludvalgsmødet den 10. januar
2019.

2. Lokaludvalget godkendte dagsordenen for det aktuelle møde, idet det udsatte behandlingen af
dagsordenens punkt 11 "Drøftelse af "Rapport om målinger af ultrafine-partikler (PM 0,1) på
udvalgte lokaliteter i Indre By" til lokaludvalgets møde den 14. marts 2019.

3. I fortsættelse af behandlingen af dagsordenens punkt 2 "Referat og godkendelse af
dagsordenen" godkendte lokaludvalget indstillingerne i følgende sager:
15. Gademusikanter
16. Status på lokaludvalgets 2019-pulje, februar 2019
17. Henvendelser til lokaludvalget, februar 2019.

Bilag
1. Referat af lokaludvalgets møde den 10. januar 2019 (ikke på papir)
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3.  Høringssvar om anlægsprojekt i Nybrogade (2019-0025965)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte et høringssvar om et anlægsprojekt i Nybrogade.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter borgermødet den 21. januar 2019 om anlægsprojektet for
Nybrogade og om den kommende metroforplads på Gl. Strand.

2. at Indre By Lokaludvalg godkender høringssvaret til Teknik- og Miljøforvaltningen om et
anlægsprojekt i Nybrogade, der fremgår af løsningsafsnittet.

Problemstilling

Teknik- og Miljøforvaltningen sendte den 3. december 2018 et forslag til anlægsprojektet "Bedre
forhold for fodgængere, flere træer og mere ophold i Nybrogade" i høring i  lokaludvalget. Der er
svarfrist den 8. februar 2019.

Projektet er opstået ud fra et ønske om at skabe en gade, der fremstår som et attraktivt byrum med
gode opholdsmuligheder langs kanalen. Projektet skal fuldende det samlede promenadeforløb rundt
om Slotsholmen, der udgør byens historiske og attraktive byrum langs kanalerne.

Lokaludvalget var vært for et borgermøde den 21. januar 2019 om anlægsprojektet for Nybrogade og
om den kommende metroforplads på Gl. Strand.

Løsning

Borgermødet

Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter borgermødet den 21. januar 2019 om anlægsprojektet
for Nybrogade og om den kommende metroforplads på Gl. Strand.

Høringssvar

Formanden foreslår, at lokaludvalget sender følgende høringssvar til Teknik- og Miljøforvaltningen:

"Teknik- og Miljøforvaltningen sendte den 3. december 2018 et forslag til anlægsprojektet "Bedre
forhold for fodgængere, flere træer og mere ophold i Nybrogade" i høring i  lokaludvalget.
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Borgerdialog

Lokaludvalget var vært for et borgermøde den 21. januar 2019 om anlægsprojektet for Nybrogade og
om den kommende metroforplads på Gl. Strand. Ca. 55 borgere deltog. I bilaget ses et referat af
mødet.

Lokaludvalgets holdning

Nybrogade og gaderne omkring er beboelsesgader. Det kommer ikke til udtryk i projektforslaget,
hvilket er en fejl.

Vi mener, at projektet er endnu et udtryk for, at kommunen prioriterer "byliv" højere end de lokale
beboere og små erhvervsdrivendes interesser. 

Derudover mener vi,

at fortovet i Nybrogade på bygnings-siden skal være så smalt, at der ikke kan etableres
udeservering på fortovsarealet.
at udeservering i Nybrogade på kanal-siden skal holdes på et minimum.
at udeserveringsarealer i Nybrogade og på Gl. Strand skal markeres.
at der ikke skal stilles en gruppe bænke overfor hinanden vinkelret på kanalen, hvor
Knabrostræde går ud i Nybrogade, sådan som det er tanken. Det skaber rum for, at folk slår sig
ned og holder (natte)fest på bænkene. Støj på netop det sted i Nybrogade skader og generer
en lang række beboere - ikke kun i Nybrogade, men også langt op i Knabrostræde, Magstræde
og Snaregade.
at bænke kan grupperes vinkelret på kanalen længere henne af Nybrogade overfor
Kulturministeriet. Det vil give bedre udsyn fra bænkene over metroforpladsen og Nybrogade.
at anlægsarbejderne i Nybrogade ikke skal gå i gang, før der er indrettet parkering under
Langebro.
at det i projektforslaget bør nævnes, hvordan renholdelse af brostensarealerne skal ske.
Erfaringen fra bl.a. Niels Hemmingsens Gade er, at renholdelsesmaskinerne tømmer fugerne
mellem brostene for grus. Det gør cykling i gaden til en prøvelse.
at buskørsel i Gl. Strand og Nybrogade skal hindres.
at Svend Wiig Hansens skulptur "Slægt løfter slægt" ikke skal tilbage til Gl. Strand. Den passer
bedre til et nyt byområde som Ørestad.
at der skal findes en løsning på ophobningen af trafik i Rådhusstræde ved at ændre på
rød/grøn-tiden i lyssignalet i krydset Stormgade / Frederiksholms Kanal /Rådhusstræde /
Vindebrogade og ved at ændre på indretningen af krydset.

Vi vil godt slå fast, at kommunen har et ansvar for at sikre, at Nybrogade og Gl. Strand ikke udvikler
sig til et nattelivsområde som fx Nørre Kvarter.

I projektforslaget skriver man, at til trods for den centrale beliggenhed rummer området stadig en
særlig rolig stemning og sin helt egen karakter. Sådan skal der også være, når projektet er
gennemført. Kvarteret, som Nybrogade ligger i, bør også af den grund være omfattet af en
bevarende lokalplan.
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På side 21 i projektforslaget står der, at Gl. Strand bliver lukket for gennemkørende trafik. Det beder
vi om at få bekræftet.

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
formand"

 

 

Økonomi

Lokaludvalget har afsat 15.000 kr. til borgermødet om Nybrogade og Gl. Strand.

Videre proces

Når lokaludvalget har besluttet høringssvaret, sender sekretariatet det til teknik- og
Miljøforvaltningen.

Beslutning
Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Gunna Starck om, at høringssvaret skal
indeholde bemærkninger om, at skiltning af forbud mod tung trafik på Gl. Strand og Nybrogade ikke
er nok, da skiltningen hverken respekteres eller håndhæves. Det skal være en fysisk hindring.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Steen Juhl Olesen om, at høringssvaret skal
indeholde bemærkninger om, at brostensbelægningen i Nybrogade skal udføres, så kørslen henover
dem ikke giver støjgener for de omkringboende, og at brostensbelægningen vil tage skade, hvis
tunge køretøjer kører på dem.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Niels Kongshaug om, at høringssvaret skal indeholde
bemærkninger om, at stadsarkitekten har åbnet op for en debat om, hvorvidt  metroforpladserne bør
være standardløsninger, og at lokaludvalget i tråd med hendes holdning til metroforpladser mener, at
indretningen af metroforpladsen på Gl. Strand skal genovervejes.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at følgende føjes ind i
høringssvaret:
"I fortsættelse af borgermødet den 21. januar 2019 om Nybrogade-projektet og om Gl. Strand
Metroforplads-projektet: 

Lokaludvalget udtrykker misbilligelse over
at borgerdialogprocesserne vedr. Nybrogade-projektet og Gl. Strand
Metroforplads-projektet reelt ikke har været borgerdialog, men kun information til borgerne
om, hvad der skal ske. Borgerne har stort set ikke kunnet ændre på projekterne.
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at Nybrogade-projektet er trukket ned over borgerne af politikere og forvaltning. Borgerne
i kvarteret føler sig kørt over.
at et ønske om byliv ved Frederiksholms Kanal har været den drivende kraft. Der er alene
tænkt på gode opholdsmuligheder for turister og besøgende i byen, leg, bedre forhold for
fodgængere og cyklister osv. Der er derimod ikke tænkt på de lokales behov for fx
parkering og varelevering
at Metroselskabets behov for en funktionel metroforplads på Gl. Strand er ved at gøre en
af de fineste pladser i byen til en ucharmerende og grim plads.
at Nybrogade-projektet gennemføres, uden at tage den generelle udvikling i
Middelalderbyen og særligt på Gl. Strand i betragtning, hvor natteliv og udeservering er et
stort og stigende problem.
at Gl. Strand Metroforplads-projektet gennemføres uden hensyntagen til, at det ligger i et
beboelseskvarter og uden en plan for nattilladelser og udeserveringer. Lokaludvalget
beder om, at der gøres noget ved nattelivet og udeserveringer på Gl. Strand, før det
udvikler sig yderligere.
at Nybrogade-projektet og Gl. Strand Metroforplads-projektet og anvendelsen af de to
byrum er forankret i hhv. Teknik- og Miljøforvaltningen, Metroselskabet og
Bevillingsnævnet, og at de forskellige instanser ikke formår at samarbejde om en
helhedsplan for udviklingen af byrummet under hensyntagen til det gamle miljø langs
Frederiksholms Kanal. De nævnte instanser afgrænser  deres ansvarsområder uden at
se deres virke i sammenhæng og uden at se det større perspektiv. Det er visionsløst og
ambitionsløst.

 
 Derudover mener vi,

at fortovet i Nybrogade på bygnings-siden skal være så smalt, at der ikke kan etableres
udeservering på fortovsarealet. 
at udeservering i Nybrogade på kanal-siden skal holdes på et minimum.  
at udeserveringsarealer i Nybrogade og på Gl. Strand skal markeres. 
at der ikke skal stilles en gruppe bænke overfor hinanden vinkelret på kanalen, hvor
Knabrostræde går ud i Nybrogade, sådan som det er tanken. Det skaber rum for, at folk
slår sig ned og holder (natte)fest på bænkene. Støj på netop det sted i Nybrogade skader
og generer en lang række beboere - ikke kun i Nybrogade, men også langt op i
Knabrostræde, Magstræde og Snaregade.  
at bænke kan grupperes vinkelret på kanalen længere henne af Nybrogade overfor
Kulturministeriet. Det vil give bedre udsyn fra bænkene over metroforpladsen
og Nybrogade.  
at anlægsarbejderne i Nybrogade ikke skal gå i gang, før der er indrettet parkering under
Langebro. 
at det i projektforslaget bør nævnes, hvordan renholdelse af brostensarealerne skal ske.
Erfaringen fra bl.a. Niels Hemmingsens Gade er, at renholdelsesmaskinerne tømmer
fugerne mellem brostenene for grus. Det gør cykling i gaden til en prøvelse. 
at tung trafik og herunder busser skal hindres i at køre på Gl. Strand og Nybrogade. På
side 21 i projektforslaget står der, at Gl. Strand bliver lukket for gennemkørende trafik. Det
beder vi om at få bekræftet. 
Hvis fysiske hindringer mod tung trafik ikke er muligt, bør der skiltes med forbud mod
kørsel med køretøjer over 3.500 kg i de to gader; et forbud der skal håndhæves.  
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at Svend Wiig Hansens skulptur "Slægt løfter slægt" ikke skal tilbage til Gl. Strand. Den
passer bedre til et nyt byområde som Ørestad. 
at der skal findes en løsning på ophobningen af trafik i Rådhusstræde ved at ændre på
rød/grøn-tiden i lyssignalet i krydset Stormgade / Frederiksholms Kanal /Rådhusstræde /
Vindebrogade og ved at ændre på indretningen af krydset.

Lokaludvalget har følgende spørgsmål:
Hvor stor en procentdel af metropladsens "rekreative" areal forventer man at forære til
udeservering? 
 Hvor mange udeserveringer vil kommunen give tilladelse til (antal)?
Hvor mange kvadratmeter på Gl. Strand vil kommunen reservere til udeservering?
Hvor forestiller kommunen sig, at udeserveringer på Gl. Strand skal placeres? Langs
husfacader skal der være 1,5 m gangareal. Ved kanalen er det ikke muligt, da
serveringpersonale ikke må krydse vej, og udeservering kan næppe ligge på kørebane
eller cykelsti. 
Vil kommunen skelne mellem, om udeserveringer gives til fx kaffebarer,
frokostrestauranter, cocktailbarer, lounges med musik, etc.? Det er åbenlyst, at forskellige
typer etablissementer tiltrækker forskellig typer klientel, som er mere eller mindre
støjende.
Hvorfor er der ikke tænkt i bænke på Gl. Strand Metroforplads? De eneste er placeret,
ikke hvor der er sol, men hvor der er mest skygge, nemlig ved Kulturministeriet. Bænke
kunne f.eks. også placeres langs med restauranterne mv. 

En afsluttende kommentar, som vil gå igen i lokaludvalgets høringssvar om mangfoldig og
fokuseret københavnerinddragelse:
En borger har skrevet til lokaludvalget, at det er godt, at der bliver afholdt borgermøder, for
ellers ville beboerne aldrig få noget at vide om, hvad der skal ske i byen eller i deres
nærområde. Lokaludvalget er enig i betragtningen. 
Men borgerdialog og herunder borgermøder kræver lydhørhed i kommunen over for de
beboere, der rammes af kommunens planer. 
Borgerdialog skal forstås bogstaveligt: Det er en samtale, hvor man lytter til, får forståelse for
og tager bestik af hinandens argumenter. Politikere, forvaltningens embedsmænd,
lokaludvalget og borgerne har forskellige grader af faglighed, lokal viden, ønsker og holdninger.
Det skal respekteres og bøjes af mod hinanden. 
Nybrogade-projektet og især Gl. Strand Metroplads-projektet er eksempler på, at borgerdialog
bør omfatte alle beslutninger af betydning for Indre Bys forskellige kvarterer; også de enkelte
beslutninger om tilladelser vedr. nattelivet, udendørs musikarrangementer, sports- og andre
events osv., som ellers bare bliver trukket ned over Indre By og ikke mindst Middelalderbyen. 
Beboerne i Indre By bliver stort set ikke nævnt i de planer, projekter og eventprospekter, som
kommunen træffer beslutning om og kommer ud i vores bydel med. Det er som om, man ikke
regner med, at Indre By er beboet og derfor heller ikke regner med, at der er et hverdagsliv i
bydelen, som skal fungere .

Lokaludvalget godkendte det foreslåede høringssvar med de tiltrådte ændringsforslag.
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Bilag
1. Skitse- og projektforslag
2. Situationsplan
3. Tværsnit
4. Referat af borgermøde om Nybrogade og Gl. Strand
5. Teknik- og Miljøforvaltningens oplæg på borgermødet om Nybrogade (ikke på papir)
6. Metroselskabets oplæg på borgermødet om Gl. Strand (ikke på papir)
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4.  Høringssvar om udarbejdelse af tillæg nr. 1 til lokalplan Studiestræde  (2019-0030114)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte resultaterne af en borgerpanelundersøgelse om planen om at
indrette boliger og hotel i bygningen på hjørnet af Sankt Peder Stræde og Nørregade samt beslutte et
høringssvar om udarbejdelse af tillæg nr. 1 til lokalplan Studiestræde .  

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter resultaterne af en borgerpanelundersøgelse om planen om at
indrette boliger og hotel i bygningen på hjørnet af Sankt Peder Stræde og Nørregade
(resultaterne eftersendes)

2. at Indre By Lokaludvalg godkender høringssvaret om udarbejdelse af tillæg nr. 1 til lokalplan
Studiestræde , der fremgår af løsningsafsnittet.

Problemstilling

Teknik- og Miljøforvaltningen har modtaget anmodning om udarbejdelse af tillæg til lokalplan nr. 312
fra grundejer af Nørregade 13-15 og Skt. Peders Stræde 1-3. Grundejeren har anmodet forvaltningen
om et nyt plangrundlag, da de ønsker at udnytte rammen i Kommuneplan 2015 til at ændre
anvendelse fra offentlige formål samt private institutioner til boliger og serviceerhverv.

Grundejeren ønsker at omdanne byggeriet til boliger og hotel, hvor friarealet dels bliver placeret i
gård og dels som tagterrasser på de bygninger, der vender væk fra gaden. I det videre arbejde er det
et opmærksomhedspunkt, at dele af byggeriet er fredet eller har en høj bevaringsværdig, og de
fredede og bevaringsværdige bygninger skal derfor sikres i planen.

Lokaludvalget har mulighed for at komme med bemærkninger til sagen med svarfrist 8. februar 2019.

 

I mødet den 10. januar 2019 besluttede lokaludvalget at stiller de medlemmer af Indre By
Borgerpanel, der bor i Middelalderbyen, spørgsmål om planen for ejendommen Nørregade 13-15 og
Skt. Peders Stræde 1-3. Lokaludvalgets kontaktpersoner vedr. Middelalderbyen (Marietta Bonnet,
Lotte Juul Nielsen, Sally Mountfield, Gunna Starck, Steen Juhl Olesen, Louise Hansen og Lis
Langsø) blev bemyndiget til at formulere spørgsmål til borgerpanelet og konkludere på besvarelserne
sammen med sekretariatet.

Spørgeskemaet blev den 29. januar 2019 sendt til de medlemmer af Indre By Borgerpanel, der bor i
Middelalderbyen. Der er svarfrist den 3. februar 2019.
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Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter resultaterne af en borgerpanelundersøgelse om planen
om at indrette boliger og hotel i bygningen på hjørnet af Sankt Peder Stræde og Nørregade
(resultaterne eftersendes).

 

Formanden foreslår endvidere, at lokaludvalget beslutter følgende høringssvar om udarbejdelse af
tillæg nr. 1 til lokalplan Studiestræde :

"Teknik- og Miljøforvaltningen har bedt om bemærkninger fra Indre By Lokaludvalg om udarbejdelse
af tillæg til lokalplan nr. 312 fra grundejer af Nørregade 13-15 og Skt. Peders Stræde 1-3. 

Borgerdialog

Indre By Lokaludvalg har i perioden 29. januar-3. februar 2019 givet de medlemmer af Indre By
Borgerpanel, som bor i Middelalderbyen, mulighed for at svar på spørgsmål vedr. planen for
ejendommen Nørregade 13-15 og Skt. Peders Stræde 1-3. XXX borgere har besvaret
spørgeskemaet. I bilaget ses resultaterne af undersøgelsen. Lokaludvalget beder om, at
forvaltningen inddrager resultaterne i den videre proces for lokalplansagen.

Lokaludvalgets holdning

Indre By Lokaludvalg mener,

at høringsbrevet fra forvaltningen mangler oplysninger om størrelsen på hotellet, som påtænkes
indrettet i bygningen. Endvidere mangler der oplysninger om antal boliger, friarealforhold,
.trafikale forhold mv. 
at bygningen skal indrettes til boliger og ikke til hotel. Det er selvmodsigende, når det politisk
bliver meldt ud, at der er behov for boliger i København, når kommunen samtidig er til sinds at
tillade hotel i en tidligere boligejendom i Indre By. 
at forvaltningen skal undersøge, om der er bopælspligt i bygningen. Så vidt vides er der en
bestemmelse på ejendommen om, at den skal føres tilbage til boliganvendelse, når Røde Kors
solgte den.
at lokaludvalget vurderer, at et hotel i denne bygning vil bidrage til trafikkaoset i Nørregade.
at den fremtidige anvendelse af bygningen skal ses i et større perspektiv. Beboerne i kvarteret
ønsker, at kvarteret skal bevares som beboelseskvarter. Lokaludvalget ønsker, at kommunen
skal vende den igangværende udvikling, hvor Middelalderbyen i stigende grad er en kulisse for
turisme og natteliv.

Lokaludvalget beder om at få oplyst, om grundejeren har planer om, at boligerne skal være
hotellejligheder.

Med venlig hilsen
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Bent Lohmann,
formand"

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt høringssvaret, sender sekretariatet det til Teknik- og
Miljøforvaltningen.

Bilag

1. Opsamling på borgerpanelundersøgelsen (eftersendes)

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede resultaterne af en borgerpanelundersøgelse om planen om at indrette
boliger og hotel i bygningen på hjørnet af Sankt Peder Stræde og Nørregade. 

2. Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Sally Mountfield om, at sekretariatet orienterer faktuelt på
lokaludvalgets hjemmeside om reglerne vedr. bopælspligt.

3. Om høringssvaret:
Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at lokaludvalget beder om
tegninger, der viser, hvad ejeren vil med bygningen.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Henrik Anton Svendsen om, at lokaludvalget
beder om, at tagterrasser ikke regnes som friareal ved beregningen af bebyggelsesprocenten,
idet bebyggelsesprocenten ikke skal forøges.
    
Lokaludvalget godkendte høringssvaret om udarbejdelse af tillæg nr. 1 til lokalplan
Studiestræde , der fremgår af løsningsafsnittet, med de tiltrådte ændringsforslag.          

Bilag
1 a. Opsamling på borgerpanelundersøgelse
1. b. Besvarelserne på borgerpanelundersøgelsen
2. Høringsbrev om tillæg nr. 1 til lokalplan Studiestræde
3. Tegning
4. Lokalplan nr. 312 "Studiestræde"
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INDRE BY LOKALUDVALG

5.  Hotelkapaciteten i Indre By (2019-0032202)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte hotelkapaciteten i Indre By.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter hotelkapaciteten i Indre By.

Problemstilling

I forbindelse med drøftelserne om turismen og om forskellige byggeprojekter har lokaludvalget
efterspurgt en drøftelse af hotelkapaciteten i Indre By og de afledte effekter af kapaciteten.

Løsning

Den nuværende hotelkapacitet

Så vidt vides er der følgende hoteller i de forskellige kvarterer i Indre By:

1. Middelalderbyen

Hotel Værelser

Hotel Danmark
Vester Voldgade 89

88

First Hotel Twentyseven
Løngangstræde 27

200

Downtown Hostel
Vandkunsten 5

85

Scandic Palace Hotel
Rådhuspladsen 57

169

First Hotel Kong Frederik
Vester Voldgade 25

110

Hotel SP34
Sankt Peders Stræde 34

118

Hotel Herman K
Bremerholm 6

31
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Hotel Skt. Petri
Krystalgade 22

288

Hotel d Angleterre
Kongens Nytorv 34

92

I alt: 1.181 værelser.

 

2. Metropolzonen

Hotel Værelser

Wake Up Bernstoffsgade
Bernstorffsgade 35

585

Cabinn City
Mitchellsgade 14

352

Hotel Mariott
Kalvebod Brygge 5

406

Nobis Hotel
Niels Brocks Gade 1

75

Danhostel
H. C. Andersens Blvd. 50

192

Europahuset (lejligheder)
H. C. Andersens Blvd. 50

4

Radison Collection Hotel
Hammerichsgade 1

260

Imperial Hotel
Vester Farimagsgade 9

304

Scandic
Vester Søgade 6

486

Steel House
Herholdtsgade 6

253

Mercur Hotel
Vester Farimagsgade 17

119

The Square
Rådhuspladsen 14

268

CitizenM
H. C. Andersens Blvd. 12

238

Hotel Ascot
Studiestræde 61

194

Hotel Alexandra
H. C. Andersens Blvd. 8

61

Richmond Hotel
Vester Farimagsgade 33

127
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Manon les Suites
Gyldenløvesgade 19

?

Cih Hotel
Hammerichsgade 1

?

Copenhagen Plaza
Bernstorffsgade 4

93

I alt: +4.017 værelser.

 

3. Nansensgade-kvarteret

Hotel Værelser

Hotel Jørgensen
Rømersgade 11

14

Hotel Kong Arthur
Nørre Søgade 11

155

Ibsens Hotel
Vendersgade 23

118

Hotel Windsor
Frederiksborggade 30

20

I alt: 307 værelser.

 

6. Frederiksstaden og Nyboder

Hotel Værelser

Hotel Babette
Bredgade 78

?

Hotel Christian IV
Dronningens Tværgade 45

42

Generator Hostel
Adelgade 5-7

175

Wake Up Borgergade
Borgergade 9

498

Phoenix Hotel
Bredgade 37

213

Admiral Hotel
Toldbodgade 24-28

366

Scandic Front
Sankt Annæ Pl. 21

132
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Hotel Østerport
Oslo Plads 5

170

I alt: +1.596 værelser.

 

7. Gammelholm og Nyhavn

Hotel Værelser

Hotel Sanders
Tordenskjoldsgade 15

54

Hotel Maritime
Peder Skrams Gade 19

64

Best Western
Peder Skrams Gade 24

81

Hotel Berthel
Nyhavn 22

?

71 Nyhavn Hotel
Nyhavn 71

130

Bedwood Hostel
Nyhavn 63C

11

Hotel Skt. Annæ
Sankt Annæ Plads 18

145

I alt: +485 værelser.

 

 

Kommende hoteller

Lokaludvalgsmedlem Marietta Bonnet var den 16. januar 2019 til orienteringsmøde hos Hines
Nordics om et projekt for bygningerne Købmagergade 44-46 og 50. Der skal hovedsageligt indrettes
hotel i bygningerne (boutiquehotel-typen).

Lokaludvalget har i øjeblikket et forslag til lokalplantillæg vedr. ejendommen på hjørnet af Nørregade
og Sankt Peder Stræde i høring. Planen er bl.a. at indrette hotel i bygningen.

Der er forlydender om, at KABs ejendom i Studiestræde "Grundtvigs Hus" skal sælges for at blive
indrettet til hotel.

Ørkenfortet på Christianshavn ved Knippelsbro er ved at blive indrettet til hotel. Det skal rumme ca.
400 værelser.
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På vegne af formanden har sekretariatet den 28. januar 2019 bedt Økonomiforvaltningen og Teknik-
og Miljøforvaltningen om en oversigt over de hotelprojekter i og tæt ved Indre By Lokaludvalgs
område, som forvaltningerne har til myndighedsbehandling i øjeblikket.

Drøftelse

Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter hotelkapaciteten i Indre By. Drøftelsen kan bl.a. komme
ind på:

Hvordan hotellerne påvirker hverdagslivet i bydelen
Trafikken til og fra hotellerne
Hotellers evne til at skabe arbejdspladser - direkte og indirekte.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Drøftelsen kan ses som en forberedelse af høringssvaret vedr. udkast til forslag til kommuneplan,
som lokaludvalget får i høring senere på vinteren eller i foråret.

 

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede hotelkapaciteten i Indre By. I drøftelsen var der følgende
bemærkninger:

Der er usikkerhed om belægningsprocenten på hotellerne i København, Hvis man spørger
HORESTA, får man et tal. Hvis man spørger kommunen, får man et andet tal.
Vi må forvente flere turister. Det giver arbejdspladser, men det harmonerer ikke med
klimaproblematikken.
Vi må tage hotelkapaciteten og spørgsmålet om, hvad det gør ved byen, op med
Wonderful Copenhagen.
Man kan frygte, at kontorer omdannes til airbnb-lejligheder.Det kan blive et nyt
dilemma.
Hvad tjener København på turismen? Hvad får byen ud af det? Det er svært at regne ud,
da der er mange faktorer i regnestykket.
Hvad går Airbnb-aftalen i Århus Kommune ud på?
I restaurantbranchen er der for tiden mange konkurser.
Restaurantpriserne er sat for højt. De vil finde sit leje. Man kan ikke gøre noget ved
konkurserne med den eksisterende lovgivning.
København bør overveje at indføre en turistafgift.
Der er cafeer overalt. Der må være en overkapacitet.
Der foregår ulovlig airbnb-udlejning, men reglerne håndhæves ikke.
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I øjeblikket er der mange tomme butikslokaler på Strøget. Men markedet regulerer sig
selv.
Mange nye restauranter kommer til. Det er en spændende udvikling.
Detailhandlen på Strøget er i problemer.
Nye restaurantkoncepter overlever.
Der er mange lykkeriddere i restaurationsbranchen.
Når Metroringen åbner, vil airbnb-udlejning brede sig ud i brokvartererne og ændre
beboelseskvartererne. Så er det en helt anden problemstilling for kommunen. Det kan
blive et tema for det næste kommunevalg.

2. Lokaludvalget bemyndigede formanden til at skrive til kommunen og Wonderful Copenhagen
om hotelkapaciteten i Indre By på baggrund af oplysningerne i indstillingen og på baggrund af
ovennævnte bemærkninger.

3. Lokaludvalget bad sekretariatet skaffe aftalen mellem Airbnb og Århus Kommune.

Bilag
Bydelskort med kvarterer, opdateret 2017
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INDRE BY LOKALUDVALG

6.  Arbejdet hen imod balance i nattelivet (2019-0010823)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte og beslutte bemærkninger til "Afrapportering af Københavns
Kommunes Restaurations- og Nattelivsplan og Handleplan for nedbringelse af gener fra nattelivet,
december 2018". 
Endvidere skal lokaludvalget beslutte at holde et offentligt møde om Restaurationsloven. 
Endelig skal lokaludvalget beslutte et brev til Økonomiudvalget, Teknik- og Miljøudvalget, Sundheds-
og Omsorgsudvalget, Kultur- og Fritidsudvalget, Bevillingsnævnet og direktøren for Københavns
Politi om næste skridt hen i mod balance i nattelivet.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter "Afrapportering af Københavns Kommunes Restaurations- og
Nattelivsplan og Handleplan for nedbringelse af gener fra nattelivet, december 2018".

2. At Indre By Lokaludvalg bemyndiger formanden til at sende Teknik- og Miljøudvalget, Kultur- og
Fritidsudvalget og Bevillingsnævnet de bemærkninger om "Afrapportering af Københavns
Kommunes Restaurations- og Nattelivsplan og Handleplan for nedbringelse af gener fra
nattelivet, december 2018"., som lokaludvalget måtte komme med i lokaludvalgsmødet den 7.
februar 2019.

3. at Indre By Lokaludvalg afsætter en ramme på 25.000 kr. til et offentligt møde i marts eller april
2019, hvor en juridisk ekspert orienterer om muligheder og begrænsninger i
Restaurationsloven.

4. at Indre By Lokaludvalg udpeger Restaurations-, Nattelivs- og Eventgruppen til at planlægge og
gennemføre det offentlige møde om Restaurationsloven i samarbejde med sekretariatet.

5. at Indre By Lokaludvalg sender brevet om næste skridt hen i mod balance i nattelivet, der
fremgår af løsningsafsnittet, til Økonomiudvalget, Teknik- og Miljøudvalget, Sundheds- og
Omsorgsudvalget, Kultur- og Fritidsudvalget, Bevillingsnævnet og direktøren for Københavns
Politi.

Problemstilling

Afrapportering af Københavns Kommunes Restaurations- og Nattelivsplan og Handleplan

Afrapporteringen ligger på https://www.kk.dk/artikel/bevillingsnaevnet.
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Det fremgår, at Kultur- og Fritidsforvaltningen og Teknik- og Miljøforvaltningen igennem 2018 har
arbejdet med at skabe balance i nattelivet. Arbejdet har taget udgangspunkt i Restaurations- og
Nattelivsplanen, som blev vedtaget d. 24. august 2017 samt Handleplanen for at nedbringe gener fra
nattelivet, som blev udmøntet med kommunens budget for 2018. Med afrapporteringen samler
forvaltningerne op på det foreløbige arbejde.

  

Offentligt møde om Restaurationsloven

Restaurations-, Nattelivs- og Eventgruppen drøftede i sit møde den 15. januar 2019 muligheden for
at få en juridisk ekspert til at orientere Indre Bys borgere om, hvordan Restaurationsloven fortolkes.

 

Restaurationsplaner i andre kommuner

Restaurations-, Nattelivs- og Eventgruppen drøftede i sit møde den 15. januar 2019, hvad
Københavns Kommune kan lære af andre kommuners restaurationsplaner. 
 

Løsning

Afrapportering af Københavns Kommunes Restaurations- og Nattelivsplan og Handleplan

Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter "Afrapportering af Københavns Kommunes
Restaurations- og Nattelivsplan og Handleplan for nedbringelse af gener fra nattelivet, december
2018" og bemyndiger ham til at sende Teknik- og Miljøudvalget, Kultur- og Fritidsudvalget og
Bevillingsnævnet de bemærkninger om afrapporteringen, som lokaludvalget måtte komme med i
lokaludvalgsmødet den 7. februar 2019.

 

Offentligt møde om Restaurationsloven

Formanden foreslår, at lokaludvalget holder et offentligt møde i marts eller april 2019, hvor en juridisk
ekspert orienterer om muligheder og begrænsninger i Restaurationsloven. Han foreslår endvidere, at
Restaurations-, Nattelivs- og Eventgruppen planlægger og gennemfører mødet i samarbejde med
sekretariatet.

 

Brev om næste skridt hen i mod balance i nattelivet

Formanden foreslår, at lokaludvalget skriver til Økonomiudvalget, Teknik- og Miljøudvalget,
Sundheds- og Omsorgsudvalget, Kultur- og Fritidsudvalget, Bevillingsnævnet og direktøren for
Københavns Politi:
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"Vi har noteret os, at Teknik- og Miljøforvaltningen og Kultur- og Fritidsforvaltningens "Styregruppe
for Nattelivet" i december 2018 udgav "Afrapportering af Københavns Kommunes Restaurations- og
Nattelivsplan og Handleplan for nedbringelse af gener fra nattelivet". Der konkluderes sidst i forordet,
at det vil kræve en endnu større fælles indsats og et forpligtende samarbejde at tage de næste skridt
hen i mod balance i nattelivet.

Indre By Lokaludvalg er enig i konklusionen og foreslår, at et af de næste skridt er, at I hurtigst
muligt indarbejder andre kommuners rammer for nattelivet i Københavns Kommunes Restaurations-
og Nattelivsplan samt i handleplanen for nedbringelse af gener fra nattelivet og dermed i
Bevillingsnævnets administrationsgrundlag, nemlig følgende:

Odense restaurationsplan, juli 2017

Side 9: 
Ved vurdering af en ansøgning om alkoholbevilling inddrager Odense bl.a.

beliggenhed i forhold til beboelse eller skoler og institutioner
bekymring for ordensmæssige problemer, som følge af en for stærk lokal koncentration af
restaurationsvirksomheder
byplanmæssige betragtninger
sammenhængende sociale og politimæssige forhold.

Indre By Lokaludvalg foreslår, at ovenstående skrives ind i Københavns Kommunes
Restaurations- og Nattelivsplan og praktiseres af Bevillingsnævnet. Vi gør opmærksom på, at
der i Indre By er 3 folkeskoler og 8 privatskoler.

Side 10:
En bevilling kan betinges af, at virksomheden ikke drives med aggressiv udskænkning af stærke
drikke eller iværksættelse af aggressiv og pågående markedsføring af stærke drikke, ligesom der
ikke må foretages markedsføring og salg af spiritus på uddannelsesinstitutionerne.

Indre By Lokaludvalg foreslår,  at ovenstående skrives ind i Københavns Kommunes
Restaurations- og Nattelivsplan og praktiseres af Bevillingsnævnet.

Side 11:
Der tilstræbes rimelig overensstemmelse mellem restaurationsplanen og kommuneplanen for
Odense Kommune i placeringen af restaurationer i Odense Kommune. 

Med nogle undtagelser indebærer det, at der af sociale- og politimæssige årsager som udgangspunkt
kun kan etableres egentlige spiserestaurationer i Odense Bymidte.

Alkoholbevillinger til nyetablerede restaurationsvirksomheder i Bymidten vil således, medmindre der
foreligger særlige omstændigheder, blive betinget af, at virksomheden drives som spiserestauration.
Såfremt der til spiserestaurationer er knyttet underholdning eller mulighed for dans, forudsættes det,
at disse faciliteter er bestemt for de spisende gæster.
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Indre By Lokaludvalg foreslår, at en lignende tekst skrives ind i Københavns Kommunes
Restaurations- og Nattelivsplan og at Bevillingsnævnet praktiserer samme tilgang til placering
af og vilkår for restaurationer i Indre By Lokaludvalgs område.

Side 14:
Efter en konkret vurdering kan nævnet beslutte, at den udvidede åbningstid kun gælder nogle
bestemte dage i ugen og evt. kun én enkelt ugedag, f.eks. natten mellem lørdag og søndag.
Afgørelsen træffes altid efter en konkret vurdering af lokaleforholdene og ud fra bl.a. følgende
kriterier:

Der gives ikke nattilladelser til kl. 04.00 eller kl. 05.00 til restaurationsvirksomheder beliggende i
beboelsesejendomme eller til restaurationsvirksomheder i umiddelbar nærhed af
beboelseskomplekser, hvor det skønnes at indebære gener for de omkringboende.
Der meddeles ikke nattilladelse til kl. 03.00 til restaurationsvirksomheder i umiddelbar nærhed
af beboelse, hvis det skønnes at kunne indebære væsentlige gener for de omkringboende.

Indre By Lokaludvalg foreslår,  at ovenstående skrives ind i Københavns Kommunes
Restaurations- og Nattelivsplan og praktiseres af Bevillingsnævnet.

Side 15:
Desuden vil der med en tilladelse til udvidet åbningstid følge en opfordring fra bevillingsnævnet om,
at indehaveren af alkoholbevillingen eller den daglige bestyrer 1-2 gange årligt medvirker i f.eks.
interviews, evaluering, tryghedsvandringer og lignende i regi af det nedsatte Nattelivsforum.

Indre By Lokaludvalg foreslår,  at en lignende tekst skrives ind i Københavns Kommunes
Restaurations- og Nattelivsplan og praktiseres af Københavns Kommune.

 

Restaurationsplan Aarhus Kommune, 2017

Side 6-7:
Bevillingsnævnet vil tage hensyn til byens udvikling ved vurderingen af, om der kan gives
alkoholbevilling.

Bevillingsnævnet kan fx anlægge byplanlægningsmæssige betragtninger.

Bevillingsnævnet kan tage hensyn til koncentrationen af restaurationsvirksomheder. Fx om der som
følge af en for stærk koncentration kan frygtes uforsvarlig drift eller andre ædrueligheds- eller
ordensmæssige problemer.

Bevillingsnævnet kan desuden tage hensyn til, om en alkoholbevilling til nyoprettede
restaurationsvirksomheder ligger nær skoler eller andre institutioner, der søges af unge.

Aarhus skal være en by med et levende byliv, men den skal også være en god by at bo i.

En god by for alle. Bevillingsnævnet tager derfor også hensyn til de mennesker, der bor i nærheden
af restaurationen. Bevillingsnævnet ser ved sin vurdering således også på beboerforholdene og
beboelsestætheden.

Side 24



Indre By Lokaludvalg foreslår, at en lignende tekst skrives ind i Københavns Kommunes
Restaurations- og Nattelivsplan og at Bevillingsnævnet praktiserer denne tilgang til ansøgninger
om bevillinger i Indre By Lokaludvalgs område.

Side 7:
Byrådet har forholdt sig til hvilken udvikling, byrådet ønsker i særlige dele af byen. Disse ønsker til
udviklingen er nærmere beskrevet i bilaget Byrådets ønsker i forskellige bydele .

Heraf fremgår, hvad Bevillingsnævnet særligt skal være opmærksom i en række områder i byen, og
hvilke restaurationstyper, der som udgangspunkt kan gives bevilling til i disse bydele. Bilaget
forholder sig ikke til alle dele af byen, men alene de dele, hvor der gælder nogle særlige hensyn.
Beskrivelserne i bilaget er kun udgangspunkter, og det vil altid være en konkret vurdering, om der
kan gives alkoholbevilling på en given adresse og til hvad.

Byrådet forholder sig ligeledes til byens udvikling i Kommuneplan 2017, hvorfor denne også tages i
betragtning i forhold til tildeling af alkoholbevillinger.

Da Aarhus er en by i udvikling, vil både byen og områderne løbende ændre sig, og der vil blive
vedtaget nye lokalplaner for nyudviklede områder. Beskrivelsen i bilag 1 revideres derfor, så ofte som
der er behov for det af Aarhus Kommune og Østjyllands Politi.

Indre By Lokaludvalg foreslår, at en lignende tekst skrives ind i Københavns Kommunes
Restaurations- og Nattelivsplan og at teksten gengives i forslaget til kommuneplan, som
Økonomiforvaltningen er ved at udarbejde.

Side 13:
Bevillingsnævnet kan kræve, at virksomheden fører en ansvarlig markedsføring over for børn og
unge, uanset hvilket medie der anvendes, herunder at virksomheden ikke opfordrer til hurtig eller
omfattende alkoholindtagelse.

I forlængelse heraf skal det understreges, at markedsføring rettet mod børn og unge under 18 år ikke
må indeholde omtale af, billeder af eller henvisninger til rusmidler, herunder alkohol
(markedsføringslovens § 8, stk. 3).

Bevillingsnævnet og politiet har stor opmærksomhed på dette område, og Østjyllands Politi fører nøje
tilsyn med, at restaurationerne overholder regler og betingelser vedrørende unge og alkohol.

Indre By Lokaludvalg foreslår, at en lignende tekst skrives ind i Københavns Kommunes
Restaurations- og Nattelivsplan og praktiseres af Bevillingsnævnet.

Side 13:
Aarhus Kommune skal have et restaurations- og natteliv, hvor både restauratører og gæster agerer
ansvarligt og hensynsfuldt. Der kan eksempelvis henvises til restaurationslovens § 32, som pålægger
restauratører, at medvirke til at undgå forstyrrelse af den offentlige orden.
Byrådet bakker derfor op om Restauratørnetværket, hvor restauratører, Østjyllands Politi og Aarhus
Kommune arbejder sammen for at sikre et godt, sjovt og sikkert natteliv i Aarhus.
Restauratørnetværk er for alle restauratører i kommunen. Restauratørnetværket arbejder blandt
andet med ansvarlig udskænkning.
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Indre By Lokaludvalg foreslår, at en lignende tekst skrives ind i Københavns Kommunes
Restaurations- og Nattelivsplan.

Side 18:
Bevillingsnævnet kan, hvis det findes påkrævet af hensyn til den offentlige orden eller af
ædruelighedsmæssige hensyn, beslutte, at en restauration skal holdes lukket fra et tidligere tidspunkt
end restaurantens gældende åbningstid. En sådan beslutning vil som udgangspunkt være gældende
indtil din alkoholbevilling udløber. 
Ud fra de samme hensyn kan politiet med øjeblikkelig virkning begrænse en restaurants åbningstid i
op til 30 dage, dog længst indtil Bevillingsnævnet har truffet afgørelse om åbningstiden.

Indre By Lokaludvalg foreslår,  at ovenstående skrives ind i Københavns Kommunes
Restaurations- og Nattelivsplan og praktiseres af Bevillingsnævnet og Københavns Politi.

Restaurationsplan Aalborg Kommune, 2016

Side 4:
Det er formålet med udarbejdelsen af denne restaurationsplan, at den i overensstemmelse med
lovbekendtgørelse nr. 135 af 18. januar 2010 om restaurations- og hotelvirksomhed m.v.
(restaurationsloven), lokalplaner og miljø- og brandforskrifter skal:

a. skabe gode planmæssige rammer omkring restaurationsvirksomhederne til glæde for byens
borgere og gæster,

b. fremme et varieret udbud af restaurationsvirksomheder,

c. sikre forsvarlige rednings- og slukningsmuligheder og flugtvejsforhold  herunder fælles
flugtveje/redningsveje i det fri  for bygninger og grundarealer, hvor mange mennesker samles,

d. sikre restaurationernes indpasning i det omkringliggende bymiljø, herunder bl.a. de visuelle,
fysiske, støjmæssige og tekniske forhold (herunder ventilation),

e. mindske generne fra restaurationsvirksomhederne over for de omkringliggende beboelser og
virksomheder,

f. søge at modvirke uregelmæssigheder og konkurrenceforvridning, så restauranterne konkurrerer på
kvaliteten, betjeningen, produkterne og oplevelsen, og

g. koordinere samarbejdet mellem de forskellige kontrolmyndigheder til bekæmpelse af alkohol- og
narkotikamisbrug, samt øvrige strafbare forhold i restaurationsmiljøet.

Indre By Lokaludvalg foreslår,  at ovenstående skrives ind i Københavns Kommunes
Restaurations- og Nattelivsplan.

Side 9:
Der kan som udgangspunkt  bortset fra hoteldrift  ikke gives alkoholbevilling til restaurationsdrift i

Side 26



lokaler over 1. sal. Bevillingsnævnets praksis vil i denne forbindelse være i overensstemmelse med
lokalplanen, der gælder for den pågældende ejendom.

Indre By Lokaludvalg foreslår,  at ovenstående skrives ind i Københavns Kommunes
Restaurations- og Nattelivsplan og praktiseres af Bevillingsnævnet.

Side 20-21:
Der kræves ikke alkoholbevilling til afholdelse af sluttede private selskaber, ligesom der som
udgangspunkt ikke er forbud mod servering af stærke drikke for unge under 18 år. Der må dog ikke i
selskabslokaler, der normalt benyttes til diskotek eller lignende restaurationsvirksomhed med
alkoholbevilling, serveres stærke drikke for personer under 18 år. Sluttede selskaber afholdes ofte
inden for familiens rammer (dåb, konfirmation, bryllup, fødselsdage m.fl.) i private boliger,
forsamlingshuse og selskabslokaler, hvor værten selv sørger for serveringen.

Der må ikke være offentlig adgang til sluttede selskaber, og der skal føres en effektiv kontrol med, at
uvedkommende ikke deltager i det sluttede selskab. Det skal kunne oplyses, hvem der er arrangør,
og hvem der er gæst, og der skal være en forbindelse mellem arrangøren og gæsterne, der vil være
til stede i henhold til en invitation eller anden indkaldelse. Man kan ikke ved et offentligt arrangement
ved lukketid lukke dørene og fortsætte som et sluttet selskab.

Indre By Lokaludvalg foreslår, at ovenstående skrives ind i Københavns Kommunes
Restaurations- og Nattelivsplan for på den måde at komme natklubber o.l., der drives som
sluttede private selskaber, til livs.

Side 29:
Før en virksomhed åbner, kan Bevillingsnævnet træffe afgørelse om, at virksomheden skal holdes
lukket fra et tidligere tidspunkt end kl. 24.00, hvis det findes påkrævet af miljømæssige hensyn.
Bevillingsnævnet kan også efter indstilling fra politiet træffe afgørelse om, at bestemte restaurationer
og andre serveringssteder skal holdes lukket fra et tidligere tidspunkt end kl. 24.00, hvis dette findes
påkrævet af hensyn til den offentlige orden eller af ædruelighedsmæssige hensyn. Politiet kan med
øjeblikkelig virkning begrænse en restaurations åbningstid, såfremt det findes påkrævet af hensyn til
den offentlige orden eller af ædruelighedsmæssige hensyn.

Hvis vilkår og betingelser for den udvidede åbningstid overtrædes, kan Bevillingsnævnet efter en
skriftlig advarsel til bevillingshaveren inddrage tilladelsen til den udvidede åbningstid, hvorefter der
skal holdes lukket fra kl. 24.00.

Hvis det ud fra konkrete samfundsmæssige, ædruelighedsmæssige og ordensmæssige hensyn
findes nødvendigt, kan Bevillingsnævnet stille vilkår om, at restaurationen holdes lukket i en periode
ud over den generelle lukketid, f.eks. i tidsrummet mellem kl. 05.00 og 08.00.

Ved ejerskifte i midtbyen  specielt Jomfru Ane Gade  skal den nye ejer selv søge om tilladelse til
udvidet åbningstid, selvom den nuværende ejer har det.

Indre By Lokaludvalg foreslår, at en lignende tekst skrives ind i Københavns Kommunes
Restaurations- og Nattelivsplan og praktiseres af Bevillingsnævnet og Københavns Politi.

 

Side 27



Restaurationsplan for Esbjerg Kommune, 2015

Side 5-6:
Når der er set på de grundlæggende krav, skal Bevillingsnævnet lave en skønsmæssig vurdering af
ansøgningen om alkoholbevilling. Her skal Bevillingsnævnet iagttage ordensmæssige,
samfundsmæssige og ædruelighedsmæssige hensyn. De ovennævnte tre hensyn skal sikre:

At folk kan færdes fredeligt på gader og andre offentlige steder. 
At der ikke sker udvikling af vold og andre kriminelle forhold specielt i og omkring
restaurationsvirksomheder.
At omkringliggende beboelse og virksomheder kan eksistere uden gener som følge af
restaurationsvirksomhed i området.
At der ikke opstår uforsvarlig drift som følge af en for stærk koncentration af
restaurationsvirksomheder i området.
 At der ikke som følge af restaurationsvirksomheden opstår ædruelighedsmæssige og dermed
sammenhængende sociale og sundhedsmæssige problemer.

Indre By Lokaludvalg foreslår, at ovenstående skrives ind i Københavns Kommunes
Restaurations- og Nattelivsplan og praktiseres af Bevillingsnævnet.

Side 6:
Nattelivet kan dog også have en bagside, ikke mindst for de øvrige forretninger og mennesker, som
bor i områder med høj koncentration af restaurationer.

Bevillingsnævnet skal derfor sammenholde ønsket til restaurationens placering og forretningskoncept
med de mere overordnede planer for byens udvikling og hensynet til de omkringliggende forretninger
og boliger.

Byrådet vil sikre, at kommunal- og lokalplaners intentioner om udvikling af byområder i stigende grad
inddrages i Bevillingsnævnets afvejning af de forskellige hensyn, herunder for at skabe større
forudsigelighed for ansøgerne generelt. Byrådet har dermed forholdt sig til, hvor forskellige typer af
restaurationer bør placeres.

Indre By Lokaludvalg foreslår, at en lignende tekst skrives ind i Københavns Kommunes
Restaurations- og Nattelivsplan og praktiseres af Borgerrepræsentationen og Bevillingsnævnet.

Side 8:
Med henblik på at skabe bedre overensstemmelse mellem bevillingspolitikken og kommunens
strategier i forhold til unge, som i høj grad bygger på Sundhedsstyrelsens anbefalinger, er det et krav,
at unge under 16 år som udgangspunkt ikke må færdes på restaurationer, hvor udskænkning af
alkohol er det bærende element. Efter kl. 24.00 gælder det samme for unge under 18 år.

Indre By Lokaludvalg foreslår, at ovenstående skrives ind i Københavns Kommunes
Restaurations- og Nattelivsplan.
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Side 9:
Administration af bevillingsområdet med et alkohol- og stofforebyggende sigte kan bidrage væsentligt
til kommunernes sundheds- og alkoholforebyggende tiltag. Disse hensyn skal derfor indgå som
naturlige elementer i Bevillingsnævnets vurdering af den konkrete bevillingsansøgning.

Erfaringer fra forskningsprojekter om alkohol i festmiljøet skal også indgå i Bevillingsnævnets
vurdering af ansøgninger. Undersøgelser viser således, at der er en klar sammenhæng mellem
fuldskab og aggressiv adfærd, og at begge dele stiger gradvist i løbet af natten  og at begge dele
kan mindskes ved at begrænse tidsrummet for udskænkning.

Indre By Lokaludvalg foreslår, at ovenstående skrives ind i Københavns Kommunes
Restaurations- og Nattelivsplan og praktiseres af Bevillingsnævnet.

Side 9:
Den normale åbningstid i Esbjerg Kommune, er fra kl. 05.00 til kl. 02.00 og kan på bestemte dage,
primært torsdage, fredage og lørdage, og på visse betingelser udvides. Tilladelser til udvidet
åbningstid bør som overvejende hovedregel af ordensmæssige, samfundsmæssige og
ædruelighedsmæssige grunde blive fulgt af vilkår om lukning fra 05.00 til kl. 09.00 så der skabes ro i
og omkring restaurationerne, ikke mindst af hensyn til de omkringboende mennesker og almindelige
forretninger.

Indre By Lokaludvalg foreslår, at en lignende tekst skrives ind i Københavns Kommunes
Restaurations- og Nattelivsplan og praktiseres af Bevillingsnævnet.

Side 10:
Der er et ønske om at få gæsterne tidligere i byen og dermed tidligere hjem. Byrådet ønsker at
understøtte den allerede opstartede dialog herom, og udvide den til også at omfatte de andre
kommuner og restauratører i Syd- og Sønderjyllands politikreds.

Indre By Lokaludvalg foreslår, at en lignende tekst skrives ind i Københavns Kommunes
Restaurations- og Nattelivsplan og praktiseres..

 

Helsingør Kommune, Restaurationsplan 2012, ajourført maj 2016

Side 10-11:
Udvidet åbningstid gives normalt for 2 år ad gangen. Ved ansøgning om udvidet åbningstid til en
restauration bruges reglerne som ved nyetablering af restaurationer. Ved ansøgning om fornyelse af
udvidet åbningstid gives denne på uændrede vilkår hvis der ikke hidtil har været væsentlige miljø-
eller ordensmæssige problemer.

Hvis der i den seneste 2 års periode har været berettigede klager over gener fra en eksisterende
restauration, og klagepunkterne ikke er afhjulpet, vil der enten ikke blive givet tilladelse til fornyelse af
den forlængede åbningstid, eller der vil blive meddelt særlige vilkår for driften.

Tilladelse til udvidet åbningstid er personlig og kan ikke umiddelbart forventes overført til ny
bevillingshaver.
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Ved overgang til ny bevillingshaver vil ansøgning om udvidet åbningstid til restaurationen i hvert
enkelt tilfælde blive taget op til vurdering, og tilladelsen vil kunne betinges og begrænses som for
nyetablerede restaurationer. Det betyder at der kan stilles krav om at der skal udføres
støjdokumentation eller afgives en erklæring om støjdokumentation.

Indre By Lokaludvalg foreslår, at ovenstående skrives ind i Københavns Kommunes
Restaurations- og Nattelivsplan og praktiseres af Bevillingsnævnet.

 

Hjørring Kommune: Ansvarlig restaurationsdrift samt et trygt festmiljø og natteliv,  oktober 2017

Side 8:

Relation til Sundhedspolitikken
Hjørring Byråd har vedtaget en sundhedspolitik, der favner bredt mht. at skabe de bedst mulige
betingelser for et sundere og bedre hverdagsliv. Ved anvendelse af begrænsninger og vilkår mv. vil vi
arbejde for at skabe en sundere alkoholkultur og udskyde alkoholdebuten blandt de unge. Derfor vil
vi have stort fokus på at sikre ansvarlig udskænkning i restaurationslivet mv.

Indre By Lokaludvalg foreslår, at ovenstående skrives ind i Københavns Kommunes
Restaurations- og Nattelivsplan og at Københavns Kommune beslutter at arbejde for at skabe
en sundere alkoholkultur og udskyde alkoholdebuten blandt de unge.

 

Assens Kommune: Restaurationsplan - en vejledning om alkoholbevilling m.m., september 2014

Side 10:
Bevillingsnævnet består af Assens Kommunes økonomiudvalg samt lederen af lokalpolitiet i Assens.

Indre By Lokaludvalg foreslår, at Bevillingsnævnet i Københavns Kommune forankres  på et
højt politisk niveau på samme måde som i Assens Kommune ved at Bevillingsnævnet består af
Økonomiudvalget eller Kultur- og Fritidsudvalget. Desuden foreslår vi, at politiet repræsenteres
af politidirektøren for at understrege, at bevillingsopgaven er en højt prioriteret opgave i
Københavns Politi

 

Endelig foreslår lokaludvalget, at navnet på restaurationen, der har søgt bevilling, skal fremgå af
referaterne af Bevillingsnævnets møder, sådan som det gør i referaterne af Odense Bevillingsnævns
møder:
https://www.odense.dk/politik/dagsordner-og-referater/bevillingsnaevnet/referater-2018.

 

Efter at have læst andre kommuners restaurationsplaner anbefaler vi, at Økonomiforvaltningen,
Kultur- og Fritidsforvaltningen, Teknik- og Miljøforvaltningen, Sundheds- og Omsorgsforvaltningen og
Københavns Politi udarbejder en bevillingsstrategi til beslutning i Borgerrepræsentationen, som
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kobler 
    - politiets erfaring med nattelivet i Indre By
    - kommuneplanen
    - lokalplaner
    - kommunens sundhedspolitik
    - kommunens alkoholpolitik
med Bevillingsnævnets virke.

 

Vi planlægger at holde et offentligt møde om Restaurationsloven i marts eller april 2019. Vi har
kontakt til en juridisk ekspert på området, som vil holde et oplæg og besvare borgernes spørgsmål
om administrationen af Restaurationsloven i Københavns Kommune. I er velkomne til at deltage.

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
formand"

 

Økonomi

Det foreslås at afsætte 25.000 kr. til et offentligt møde om Restaurationsloven. Der vil være udgifter til
annoncering, lokaleleje, forplejning og honorar. Pengene tages af puljen til borgerdialogaktiviteter.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt henvendelsen, der fremgår af løsningsafsnittet, sender sekretariatet
den til Økonomiudvalget, Teknik- og Miljøudvalget, Sundheds- og Omsorgsudvalget, Kultur- og
Fritidsudvalget, Bevillingsnævnet og direktøren for Københavns Politi.

Lokaludvalget holder et offentligt møde i marts eller april 2019 om Restaurationsloven.

Lokaludvalget skal i mødet den 14. marts 2019 drøfte udeserveringer på baggrund af meldinger fra
borgerne om problemer med udeserveringer.

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede "Afrapportering af Københavns Kommunes Restaurations- og
Nattelivsplan og Handleplan for nedbringelse af gener fra nattelivet, december 2018" og det
foreslåede brev om næste skridt hen i mod balance i nattelivet.  Der var følgende
bemærkninger i drøftelsen:

Der er affald på private fortov til ud på eftermiddagen efter en nattelivsnat.
Kommunen spider penge på rengøring efter nattelivet.  Det er dårlig planlægning.
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Hvis der ligger affald på offentligt areal, kan man gøre kommunen opmærksom på det via
giv et praj-ordningen.
Mange restauratører svarer ikke på partshøring om afgørelser i Bevillingsnævnet. Har det
en konsekvens for dem?
Det, restauratørerne skriver i partshøringerne, er i mange tilfælde røverhistorier.
I Københavns Kommune er det almindeligt med restaurationer på 1. sal og derover.
Budskabet i brevet drukner. Konklusionen bør fremhæves:

at lokaludvalget mener, at der skal gives natbevillinger for max. 2 år ad gangen.
at lokaludvalget mener, at Bevillingsnævnet i sine afgørelser om at give
natbevillinger skal begrunde, hvorfor det mener, at bevillingerne ikke vil medføre
gener for de omkringboende.
at lokaludvalget mener, at Bevillingsnævnet skal godtgøre, at berettigede klager er
imødekommet.

At man kan klage til støjvagten og få svar, sådan som det fremgår af afrapporteringen, er
ikke det, man oplever i virkeligheden.
Borgerne skal blive ved med at klage, så problemerne synliggøres. Bevillingsnævnet
lægger vægt på klager.
Man kan klage til politiet, men egentlig burde de være til stede i nattelivsområderne.
I Vestergade kan man gøre, som man vil, for ingen klager, eller også er man ikke en
berettiget klager, fordi man ikke bor i gaden, hvad ingen gør.
Den korte tid, som Bevillingsnævnet bruger på de mange bevillingssager i hvert møde,
vidner om useriøst arbejde.
Man burde indføre en frivillig smiley-ordning, så borgerne kan se, i hvilken grad
restauratørerne lever op til vilkårene i deres bevillinger.
I London er vilkårene for udeservering slået op ved udeserveringen.

2. Lokaludvalget bemyndigede formanden til at sende Teknik- og Miljøudvalget, Kultur- og
Fritidsudvalget og Bevillingsnævnet bemærkninger om "Afrapportering af Københavns
Kommunes Restaurations- og Nattelivsplan og Handleplan for nedbringelse af gener fra
nattelivet, december 2018" på baggrund af ovenstående bemærkninger.

3. Lokaludvalget afsatte en ramme på 25.000 kr. til et offentligt møde i marts eller april 2019, hvor
en juridisk ekspert orienterer om muligheder og begrænsninger i Restaurationsloven.

4. Lokaludvalget udpegede Restaurations-, Nattelivs- og Eventgruppen til at planlægge og
gennemføre det offentlige møde om Restaurationsloven i samarbejde med sekretariatet.

5. Lokaludvalget bemyndigede formanden til at sende brevet om næste skridt hen i mod balance i
nattelivet, der fremgår af løsningsafsnittet, til Økonomiudvalget, Teknik- og Miljøudvalget,
Sundheds- og Omsorgsudvalget, Kultur- og Fritidsudvalget, Bevillingsnævnet og direktøren for
Københavns Politi, idet ovennævnte bemærkninger fra lokaludvalget føjes ind i brevet.

Bilag
1. Københavns Kommunes restaurations- og nattelivsplan, 2017
3. Københavns Kommunes handleplan for at nedbringe gener fra nattelivet, 2017
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3. Styregruppens afrapportering på restaurations- og nattelivsplanen og handleplanen for
nedbringelse af gener fra nattelivet, december 2018
4. Restaurationsplan for Odense Kommune (ikke på papir)
5. Restaurationsplan Aarhus Kommune (ikke på papir)
6. Restaurationsplan Aalborg Kommune (ikke på papir)
7. Restaurationsplan for Esbjerg Kommune (ikke på papir)
8. Restaurationsplan, Helsingør Kommune (ikke på papir)
9. Restaurationsplan: Ansvarlig restaurationsdrift samt et trygt festmiljø og natteliv, Hjørring
Kommune (ikke på papir)
10. Restaurationsplan - En vejledning om alkoholbevilling m.m., Assens Kommune (ikke på papir)
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INDRE BY LOKALUDVALG

7.  Distortion 2019 (2019-0032192)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte spørgsmål til Teknik- og Miljøforvaltningen om Distortion 2019.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender spørgsmålene til Teknik- og Miljøforvaltningen om Distortion
2019, der fremgår af løsningsafsnittet.

Problemstilling

Den 18. januar 2019 svarede teknik- og miljøborgmesteren på lokaludvalgets brev til Teknik- og
Miljøudvalget og Kultur- og Fritidsudvalget, som lokaludvalget vedtog den 13. december 2018.

Med teknik- og miljøborgmesterens svar var et fagligt notat fra Teknik- og Miljøforvaltningen, som
giver anledning til spørgsmål.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget skriver til Teknik- og Miljøforvaltningen:

"Med henvisning til Teknik- og Miljøforvaltningens faglige notat af 9. januar 2019 om Distortion 2019:

1. Hvornår skal forvaltningen senest modtage ansøgningen om hovedtilladelsen og om
deltilladelser for de enkelte streethosts med dertil knyttede specifikke vilkår?

2. Hvor lang tid før den planlagt startdag for Distortion 2019 den 29. maj 2019 forventer
forvaltningen at give ansøgeren tilladelse eller afslag?

3. Forvaltningens støjvagter vil være tilstede på Rådhuspladsen under lydprøver og ved
nedlukning, skriver forvaltningen. Hvilke beføjelser har støjvagten i tilfælde af, at vilkårene for
tilladelsen ikke overholdes?

4. Hvorfor skal støjvagten kun være til stede på Rådhuspladsen under lydprøver og ved
nedlukning og ikke under arrangementerne?

5. Forvaltningen skriver, at på sigt har NUS/NUS til hensigt at udfase festen på Rådhuspladsen,
når brokvartererne vurderes at kunne håndtere et godt publikumsflow uden aflastning. Hvem
skal vurdere det?

Med venlig hilsen
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Bent Lohmann,
formand"

 

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har besluttet spørgsmålene, sender sekretariatet dem til Teknik- og
Miljøforvaltningen.

 

Beslutning

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at lokaludvalget stiller spørgsmål
om kommunens myndighedskontrol af kommunens egen renholdelse efter Distortion.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Sally Mountfield om, at lokaludvalget tillige stiller
følgende spørgsmål:

Hvilke krav stilles der i år til arrangørerne om den skriftlige beboerinformation i
beboelseskvartererne omkring Rådhuspladsen og beboerinformationen på Distortions
hjemmeside om Distortionarrangementerne på Rådhuspladsen? Hvordan sikrer kommunen, at
arrangørerne lever op til kravene?
Hvilken lydstyrke tillades på Rådhuspladsen i år og hvordan sikrer kommunen, at arrangørerne
lever op til tilladelse?
Vil der blive tilladt lysshow på Rådhuspladsen i forbindelse med dette års
Distortionarrangementer? I givet fald: Hvilke krav stilles til arrangørerne af lysshow og hvordan
sikrer kommunen, at arrangørerne lever op til kravene? 
Hvilken strategi vil der i år være for renholdelse i Nørre Kvarter efter
Distortion-arrangementerne på Rådhuspladsen? Vil renholdelsen blive tilrettelagt sådan, at den
ikke medfører støjgener for beboerne i kvarteret?
Hvordan sikrer kommunen, at der ikke i år lukkes ned for Distortion på Rådhuspladsen pga. for
mange mennesker og stor tilstrømning til pladsen? Stilles der krav til arrangørerne om crowd
control?
Der er tilsyneladende brug for en helikopter til at holde øje med Distortionarrangementerne.
Helikopteren(erne) medfører støjgener for beboerne i Indre By. Hvordan indregnes støjen fra
politiets helikopter(e) i beregningen af lydstyrken fra Distortionarrangementerne? I
arrangementer af denne størrelse, hvor en helikopter kan være nødvendig, bør
helikopteren(erne) tælle med i støjregnskabet og medføre, at arrangementerne enten
afkortes eller at arrangørerne forpligtes til at levere en mindre støjende overvågningsløsning til
politiet, fx droner.
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Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Gunna Starck om, at lokaludvalget roser forvaltningen
for vilje til at flytte Distortion fra Rådhuspladsen.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Henrik Anton Svendsen om, at lokaludvalget
tilkendegiver, at forvaltningens vilje til at flytte Distortion fra Rådhuspladsen er en indirekte
erkendelse af, at Distortion ikke hører hjemme i Indre By.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at lokaludvalget tilkendegiver, at
renholdelse efter Distortionarrangementer ikke kan være en kommunal opgave, bl.a. fordi det gør, at
renholdelsesressourcer tages fra andre steder i kommunen.

 

Lokaludvalget godkendte spørgsmålene til Teknik- og Miljøforvaltningen om Distortion 2019, der
fremgår af løsningsafsnittet, med de tiltrådte ændringsforslag med yderligere spørgsmål.

Lokaludvalget bemyndigede formanden til at skrive til forvaltningen om lokaludvalgets holdning til
flytningen af Distortion fra Rådhuspladsen, der er stillet i udsigt, og om renholdelsesopgaven, jf.
ovennævnte tiltrådte ændringsforslag.

Bilag
Fagligt notat fra Teknik- og Miljøforvaltningen af 9. januar 2019 om Distortion 2019
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INDRE BY LOKALUDVALG

8.  Søernes herlighedsværdi og rekreative værdi (2019-0029833)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte at holde et borgermøde om udvikling af Søernes herlighedsværdi
og rekreative værdi.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg holder et borgermøde om Søernes herlighedsværdi og rekreative
værdi.

2. at Indre By Lokaludvalg afsætter 20.000 kr. til borgermødet.

3. at Indre By Lokaludvalg udpeger tovholdere til at planlægge og gennemføre borgermødet, idet
lokaludvalgets formandskab indgår i tovholdergruppen.

4. at Indre By Lokaludvalg godkender, at beslutningerne i lokaludvalgsmødet den 13. december
2018  om 

at holde et borgermøde vedr. alternativer til skybudsprojektet for Sankt Jørgens Sø
at holde et borgermøde med politikere fra Københavns Kommune, Frederiksberg
Kommune og Folketinget om skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø.

hermed bortfalder.
      

5. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger formanden til at tage initiativer, der fremmer lokaludvalgets
synspunkter i sagen. 

6. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger formanden til at orientere Nørrebro Lokaludvalg, Vesterbro
Lokaludvalg, Østerbro Lokaludvalg og Miljøpunkt Nørrebro om lokaludvalgets beslutninger i
denne sag.

Problemstilling

I mødet den 11. oktober 2018 vedtog lokaludvalget at bemyndige formandskabet Susan Brinck og
Sally Mountfield til at stå for borgerdialog om Sankt Jørgens Sø, når de vurderer, at tiden er til det.
Bemyndigelsen gjaldt for resten af 2018.

Baggrunden var, at lokaludvalget den gang forventede, at indstillingen til Teknik- og Miljøudvalget om
skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø ville blive offentliggjort med kort varsel inden Teknik- og
Miljøudvalget skulle tage stilling til den senest i december 2018. Indstillingen til Teknik- og
Miljøudvalget kom imidlertid ikke.
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I mødet den 13. december 2018 vedtog lokaludvalget

at holde borgermøde om alternative løsninger til skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø
sammen med Nørrebro Lokaludvalg. Lokaludvalget afsatte 10.000 kr. til mødet. Nørrebro
Lokaludvalg afsatte ligeledes 10.000 kr.
at holde et borgermøde med politikere fra Københavns Kommune, Frederiksberg Kommune og
Folketinget om skybrudsprojektet, når borgermødet om alternative løsninger til
skybrudsprojektet er afholdt. Lokaludvalget afsatte ikke penge til dette borgermøde.

Den 11. januar 2019 fik Teknik- og Miljøudvalget et notat af Teknik- og Miljøforvaltningen om status
og videre proces for skybrudsprojektet Sankt Jørgens Sø. Følgende fremgik af notatet:

"Forelæggelsen af forundersøgelsen vedrørende Sankt Jørgens Sø-projektet for Teknik- og
Miljøudvalget og dermed udvalgets beslutning om projektets videre forløb udskydes, idet analyserne
af mulighederne for at fjerne Bispeengbuen først forventes afsluttet senere i 2019. Forvaltningen
vurderer derfor, at forundersøgelsen fremlægges til udvalgets behandling i anden halvdel af 2019.

Parallelt med analyserne om Bispeengbuen vil forvaltningen i samarbejde med Frederiksberg
Kommune arbejde på at forbedre beslutningsgrundlaget for Sankt Jørgens Sø:

Forvaltningen vil i samarbejde med Frederiksberg Kommune igangsætte en kvalificering af
underjordiske alternativer, dvs. almindelige spildevandstekniske rørløsninger, sammen med de
to forsyningsselskaber, HOFOR og Frederiksberg Forsyning. Det sker for at imødekomme et
udbredt ønske, der fremkom under inddragelsesfasen. Da Borgerrepræsentationen i 2013 har
besluttet at skybrudssikre i form af en overfladeløsning, har forvaltningen ikke hidtil arbejdet på
at belyse underjordiske alternativer. Overfladeløsninger er attraktive, da de i de fleste tilfælde er
mindre omkostningstunge en traditionelle underjordiske løsninger, og da de giver mulighed for
at tilføre mere til byrummet.
Endvidere vil forvaltningen og Frederiksberg Kommune med henblik på at sikre et forbedret
beslutningsgrundlag for vurdering af de byrumsmæssige potentialer nuancere og
udvide de allerede gennemførte vurderinger af potentialer for merværdi i byrummet i de
opstillede scenarier for Sankt Jørgens Sø.

Øvrige dele af forundersøgelsen af skybrudsprojektet i Sankt Jørgens Sø, herunder
fredningsmæssige og miljømæssige forhold, vil blive sat i bero, indtil resultaterne af analyserne for
Bispeengbuen foreligger."

Formanden vurderer, at Nørrebro Lokaludvalg indtil videre har opnået det det vil med dets
engagement i skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø, nemlig at få skabt politisk interesse for
nedlæggelse af Bispeengbuen og etablering af en lokal skybrudsløsning på Bispeengen.

Løsning

I lyset af udviklingen vedr. skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø og for at gribe den igangværende
offentlige debat om inddragelse af bynatur til infrastruktur- og byggeprojekter foreslår formanden, at
lokaludvalget sætter en offensiv dagsorden for at bevare og forstærke Søernes herlighedsværdi og
rekreative værdi. 

Side 38



Konkret foreslår formanden, at lokaludvalget holder et borgermøde om Søerne .i april eller maj 2019,
og at lokaludvalget udpeger tovholdere til at planlægge og gennemføre borgermødet. Lokaludvalgets
formandskab indgår i tovholdergruppen.

Tanken er at invitere politikere til borgermødet og at borgermødet har karakter af en manifestation af
Søernes herlighedsværdi og rekreative værdi og samtidig lægger op til en drøftelse af, hvordan disse
værdier kan forstærkes. Mødet kan eventuelt indledes af oplægsholdere, der sætter Søernes værdi
for København og københavnerne i et historisk og byplanmæssigt perspektiv.

Formanden foreslår, at beslutningerne i mødet den 13. december 2018 om borgermøde vedr.
alternativer til skybudsprojektet for Sankt Jørgens Sø og borgermøde med politikere om Sankt
Jørgens Sø hermed bortfalder.

Indre By Lokaludvalg vil fortsat samarbejde med andre, bl.a. Nørrebro Lokaludvalg og Søinitativet,
for at undgå en skybrudsløsning, der omfatter Sankt. Jørgens Sø. Derudover vil formanden tage
initiativer, der fremmer lokaludvalgets synspunkter i sagen.

Økonomi

Det foreslås, at lokaludvalget afsætter 20.000 kr. til borgermødet. Der vil være udgifter til annoncering
i lokale medier, lokaleleje, forplejning og evt. også honorar til en eller flere oplægsholdere.

Videre proces

Tovholderne planlægger og gennemfører borgermødet sammen med sekretariatet. Mødet holdes i
april eller maj 2019. Lokaludvalget drøfter resultaterne af mødet i det efterfølgende
lokaludvalgsmøde.

Beslutning
 

1. Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Susan Brinck om, at borgermødet om Søernes
herlighedsværdi og rekreative værdi holder fokus på Sankt Jørgens Sø. 

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Gunna Starck om at inddrage Nørrebro
Lokaludvalg, Vesterbro Lokaludvalg og borgergruppen på Frederiksberg vedr. Sankt Jørgens
Sø i planlægningen af borgermødet om Søernes herlighedsværdi og rekreative værdi. 

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Susan Brinck om at invitere politikere fra
Københavns Kommune, Frederiksberg Kommune og Folketinget med til borgermødet om
Søernes herlighedsværdi og rekreative værdi.
   

2. Lokaludvalget besluttede at afsætte 20.000 kr. til borgermødet.
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3. Lokaludvalget udpegede Bent Lohmann, Jens Erik Frandsen, Anton Skovle, Susan Brinck og
Sally Mountfield til at planlægge og gennemføre borgermødet.

4. Lokaludvalget godkendte, at beslutningerne i lokaludvalgsmødet den 13. december 2018  om at
holde et borgermøde vedr. alternativer til skybudsprojektet for Sankt Jørgens Sø hermed
bortfalder.

5. Lokaludvalget besluttede at holde et borgermøde med politikere fra Københavns Kommune,
Frederiksberg Kommune og Folketinget om skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø, når der
foreligger nyt om projektet.
          

6. Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Niels Kongshaug om, at lokaludvalget bemyndiger
formanden til at stille Teknik- og Miljøforvaltningen spørgsmål om  dyrelivet i Sankt Jørgens Sø.

Lokaludvalget godkendte, at formanden tager initiativer, der fremmer lokaludvalgets
synspunkter i sagen, idet han tillige stiller Teknik- og Miljøforvaltningen spørgsmål om  dyrelivet
i Sankt Jørgens Sø.

7. Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Gunna Starck om, at formanden ikke
orienterer Østerbro Lokaludvalg om lokaludvalgets beslutninger i denne sag.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Gunna Starck om, at formanden beder Miljøpunkt
Nørrebro og Nørrebro Lokaludvalg om en orientering om hvilke alternative lokale
skybrudsløsninger til skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø, der arbejdes med.

Lokaludvalget bemyndigede formanden til at orientere Nørrebro Lokaludvalg, Vesterbro
Lokaludvalg og Miljøpunkt Nørrebro om lokaludvalgets beslutninger i
denne sag.

Bilag
Teknik- og Miljøforvaltningens orientering af 11. januar 2019 om status og videre proces for
skybrudsprojektet Sankt Jørgens Sø
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INDRE BY LOKALUDVALG

9.  Kultorvet (2019-0031359)

Indre By Lokaludvalg skal tage en orientering om status på indretningen af Kultorvet til efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg tager en mundtlig orientering om status på indretningen af Kultorvet til
efterretning.

Problemstilling

Teknik- og Miljøforvaltningen var den 30. januar 2019 vært for en workshop for interessenter om
indretningen af Kultorvet, særligt hvad angår udeserveringer, arrangementer og stadepladser.
Lokaludvalget var inviteret til at deltage. Fokus var på hverdagens byliv på torvet og om dette kan
forbedres. Formålet var at skabe dialog og få ønsker og erfaringer fra deltagerne, om torvet i
fremtiden skal/kan indrettes anderledes.

Lokaludvalgsmedlem Gunna Starck vil orientere om workshoppen, idet Teknik- og Miljøforvaltningen
oplyste, at der vil komme flere af den slags workshops.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget tager en mundtlig orientering fra lokaludvalgsmedlem Gunna
Starck om dels status på indretningen af Kultorvet og dels hvordan workshoppen forløb til
efterretning.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Intet.

 

Beslutning
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1.  Lokaludvalget tog en mundtlig orientering om status på indretningen af Kultorvet til efterretning.

2. Lokaludvalget godkendte et forslag fra Bent Lohmann om at bemyndige ham til at stille Teknik-
og Miljøforvaltningen følgende spørgsmål:

Hvorfor blev workshoppen ikke holdt i samarbejde med lokaludvalget?
Hvad er hensigten med workshoppen?
Hvordan følges der op på workshoppen?
Har workshoppen afdækket, hvad beboerne i kvarteret vil med Kultorvet? I givet fald
ønsker lokaludvalget en orientering herom.
Har workshoppen afdækket fordele og ulemper ved de nuværende udeserveringer på
Kultorvet? I givet fald ønsker lokaludvalget en orientering herom. Lokaludvalget er
bekymret for, at der gives flere tilladelser til udeserveringer på Kultorvet.
Lokaludvalget forstår, at workshoppen om Kultorvet var prøveballon for, om
workshopmodellen virker. Hvorfor blev Kultorvet udpeget til at være prøveballon?
Umiddelbart kan lokaludvalget ikke støtte, at Kultorvet blev genstand for en sådan
workshop.

Bilag
Invitation til workshop om Kultorvet (ikke på papir)
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INDRE BY LOKALUDVALG

10.  Høringssvar om mangfoldig og fokuseret københavnerinddragelse (2019-0030438)

Indre By Lokaludvalg skal godkende et høringssvar til Økonomiforvaltningen om mangfoldig og
fokuseret københavnerinddragelse.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender høringssvaret til Økonomiforvaltningen om mangfoldig og
fokuseret københavnerinddragelse, der fremgår af løsningsafsnittet.

Problemstilling

Borgerrepræsentationens Sekretariat i Økonomiforvaltningen skrev den 12. november 2018 til
lokaludvalgene om mangfoldig og fokuseret københavnerinddragelse.

Lokaludvalget besluttede i sit møde den 13. december 2018 at bemyndige formanden til at vurdere
og svare Økonomiforvaltningen, om lokaludvalget skal stille Indre By Borgerpanel til rådighed
for forvaltningens spørgeskemaundersøgelse om københavnernes ideer og ønsker til inddragelse.
Lokaludvalget bemyndigede ham også til at beslutte, om undersøgelsen skal suppleres med
yderligere spørgsmål, der tager udgangspunkt i Indre By;  i givet fald hvilke.

Formanden besluttede at stille Indre By Borgerpanel til rådighed for forvaltningens
spørgeskemaundersøgelse samt at undersøgelsen ikke skulle suppleres med yderligere spørgsmål,
der tager udgangspunkt i Indre By.

I mødet den 7. februar 2019 skal lokaludvalget forholde sig til den del af brevet, der handler om
lokaludvalgets erfaringer med borgerinddragelse, nemlig følgende uddrag af brevet:

"Besvarelse af spørgsmål om københavnerinddragelse

Vi har udarbejdet nedenstående spørgsmål, som vi vil bede jer besvare. De handler om, hvordan I
arbejder med, og hvilke forslag I har til, en mere mangfoldig københavnerinddragelse. Jeres
besvarelse vil, sammen med input fra fagforvaltningerne og københavnerne, danne grundlag for
udarbejdelsen af ramme og modeller for kommunens københavnerinddragelse.

Det bemærkes, at lokaludvalgene besvarede en lignende undersøgelse tilbage i 2015, som dannede
grundlag for udviklingen af kommunens fem principper for øget københavnerdialog, der blev
godkendt på Borgerrepræsentationens møde d. 28. januar 2016. Besvarelserne er vedlagt i bilag 3,
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så I kan vurdere, om der er pointer herfra, som I fortsat finder aktuelle og vil fremhæve i den nye
undersøgelse.

De konkrete spørgsmål:

1. Hvilke metoder benytter lokaludvalget til at skabe dialog og samarbejde med
københavnerne?

2. Hvilke metoder til københavnerinddragelse virker særligt godt i jeres lokaludvalg?
3. Hvordan arbejder lokaludvalget med en mangfoldig københavnerinddragelse og repræsentation

af bydelens forskellige stemmer? Hvilke erfaringer har lokaludvalget med at opnå dette?
4. Er der noget, som lokaludvalget gerne vil gøre mere af ift. københavnerinddragelse, som ikke

er muligt inden for de nuværende rammer i Københavns Kommune?
5. Har lokaludvalget ideer til, hvilke metoder der skal til, for at Københavns Kommune som helhed

kan opnå endnu bedre og mere mangfoldig københavnerinddragelse?"

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget svarer Økonomiforvaltningen:

 "Indre By Lokaludvalgs svar på de konkrete spørgsmål i brevet af 12. november 2018 vedr.
mangfoldig og fokuseret københavnerinddragelse:

1. Hvilke metoder benytter lokaludvalget til at skabe dialog og samarbejde med københavnerne?

Lokaludvalgets dialog og samarbejde med de godt 42.000 indbyggere i Indre By Lokaludvalgs
område sker på forskellig vis:

Udsendelse af nyhedsbrev med jævne mellemrum om aktuelle lokale temaer og om
lokaludvalgets arrangementer. Nyhedsbrevet har i øjeblikket 4.812 abonnementer.
Nyhedsbrevet anvendes også til at få en umiddelbar respons fra borgerne på aktuelle lokale
temaer.
Spørgsmål til Indre By Borgerpanel med jævne mellemrum om aktuelle lokale temaer.
Borgerpanelet har for tiden 3.514 medlemmer. Før borgerpanelet blev fornyet midt i 2018,
havde det ca. 5.500 medlemmer.
Artikler på lokaludvalgets hjemmeside og i lokale medier om aktuelle lokale temaer.
Opslag på lokaludvalgets facebookside om aktuelle lokale temaer.
Klassiske borgermøder med jævne mellemrum om aktuelle lokale temaer. Det sker mange
gange i samarbejde med forvaltningen.
Arrangementer på gaden med lokaludvalgets debatvogn om aktuelle lokale temaer. 
Lokaludvalget er facilitator for møder mellem beboere omkring Sankt Pauls Plads om
indretningen og anvendelsen af pladsen. Lokaludvalget inddrager undervejs Teknik- og
Miljøforvaltningen i dialogen, ligesom lokaludvalget betaler for udarbejdelse af
tegningsmateriale.
Borgerne går til lokaludvalget, hvis de oplever problemer med kommunen, idet lokaludvalget
kan formidle kontakt til og løsninger med kommunen. 
Lokaludvalget har kontakt til borgergruppen Københavns BeboerNetværk, som arbejder med
problemstillinger vedr. støj i byrummet.
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Lokaludvalget driver to arbejdsgrupper, hvor alle med interesse for Indre By kan deltage.
Arbejdsgrupperne drøfter aktuelle lokale temaer med relation til det ressort, de hver især
dækker. 

2. Hvilke metoder til københavnerinddragelse virker særligt godt i jeres lokaludvalg?

Forvaltningernes tidlige inddragelse af lokaludvalget i planlægningen af borgerdialog kvalificerer
borgerdialogen. Det er lokaludvalgets indtryk, at lokaludvalget giver de input, som gør, at
borgerne, forvaltningen og andre interessenter får en bedre oplevelse og bedre resultater ud af
borgerdialog, hvor lokaludvalget har været tidligt inddraget. 
Lokaludvalgets rolle som facilitator af møder mellem beboere giver gode resultater for alle
parter. 
Klassiske borgermøder med deltagelse af forvaltningerne er informative og nyttige for borgerne,
når forventningerne til mulighederne for indflydelse er afstemt.

 

3. Hvordan arbejder lokaludvalget med en mangfoldig københavnerinddragelse og repræsentation af
bydelens forskellige stemmer? Hvilke erfaringer har lokaludvalget med at opnå dette?

Det er ikke noget, lokaludvalget arbejder systematisk med. Vi analyserer behovet og hvilke
metoder der er mest hensigtsmæssige fra sag til sag.

Med debatvognen når lokaludvalget både de borgere, som har noget på hjerte i en konkret sag,
og de borgere, som tilfældigt passerer forbi - også borgere med bopæl udenfor Indre By. Det er
vores indtryk, at vi med borgerpanelundersøgelserne får grupper af borgere i tale, som vi ellers
sjældent hører fra, fx børnefamilier.

 4. Er der noget, som lokaludvalget gerne vil gøre mere af ift. københavnerinddragelse, som ikke er
muligt inden for de nuværende rammer i Københavns Kommune?

Politikerne er stort set usynlige og overlader det til forvaltningen at stå på mål for de
politiske beslutninger. Vi har brug for en samtale med politikerne om, hvordan politikerne kan få
et større ejerskab til dialog med borgerne, bl.a. via lokaludvalgene. Den nuværende situation
betyder at borgerne i stigende grad ikke nødvendigvis føler sig hørt af politikerne eller
forvaltningerne.  altså en samtale om ejerskab og præmisser/vilkår for dialog.

Vi oplever løbende at sager bliver håndteret, som f.eks. byggesager, hvor der kunne være en
anden faglig vurdering, der sagde, at det er en lokalplansag og dermed en sag med offentlig
høring. Det er et problem. Vi vil gerne have taget fat i denne problemstilling således, at ingen
kan sige, er der ikke er gennemsigtighed i forvaltningsafgørelser. Byggesager er ikke synlige for
borgerne eller lokaludvalg.

 5. Har lokaludvalget ideer til, hvilke metoder der skal til, for at Københavns Kommune som helhed
kan opnå endnu bedre og mere mangfoldig københavnerinddragelse?

Der er stor forskel på, hvordan de syv forvaltninger inddrager lokaludvalgene og borgerne,
ligesom der stor forskel på, hvordan de forskellige enheder i Teknik- og Miljøforvaltningen
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inddrager lokaludvalgene og borgerne. Der er behov for en rød tråd i kommunens
borgerinddragelse. Der bør komme et signal fra forvaltningerne og politikerne om, hvad
borgerne kan forvente mht. borgerinddragelse.
Forvaltningerne og politikerne skal anerkende og styrke lokaludvalgenes rolle som de, der står
for kommunens borgerdialog.
I øjeblikket er tendensen, at forvaltningerne tiltager sig rollen som facilitator af
borgerinddragelse og dermed i stigende grad sætter agendaen for, hvordan der skal være
dialog og hvad den skal handle om. 
Lokaludvalgene kan med den forholdsvis fri rolle, de har, udfordre såvel de politiske
beslutninger som forvaltningernes planer mv og borgernes holdninger - ligesom lokaludvalgene
kan skabe forståelse blandt parterne for beslutningerne, planerne mv. eller holdningerne. I
udgangspunktet har lokaludvalgene intet på spil, modsat politikerne, forvaltningerne og
borgerne, hvorfor intet er helligt for lokaludvalgene.

Med venlig hilsen

Bent Lohmann;
formand"

Økonomi

Intet.

Videre proces

I brevet af 12. november 2018 skriver Borgerrepræsentationens Sekretariat: "Når vi har modtaget alle
input fra jer, forvaltningerne, københavnerne og har analyseret materialet, vil vi fremlægge resultater
og første konturer af modeller for københavnerinddragelse på et dialogmøde for lokaludvalg og
gruppeformandskredsen torsdag d. 2. maj 2019 (forventet tidsrum kl. 17-20). Mødet giver mulighed
for en fælles drøftelse af de foreløbige modeller og metoder, som tegner sig. I vil modtage nærmere
invitation og program for mødet, når vi kommer tættere på."

Beslutning

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Kjeld A. Larsen om, at lokaludvalget tilkendegiver, at
forventningsafstemning er vigtigt og borgerne skal kende rammerne for indflydelse, hvorfor
forvaltningerne og politikerne skal være tydelige omkring dette.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Kjeld A. Larsen om, at lokaludvalget tilkendegiver, at
Økonomiforvaltningen bør trække på lokaludvalgenes erfaringer med borgerdialog i det videre
arbejde med mangfoldig og fokuseret københavnerinddragelse.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Lean Milo om, at lokaludvalget tilkendegiver, at
det vil være en god service at give de mange tusinde borgere, der har deltaget i processen vedr.
mangfoldig og fokuseret københavnerinddragelse, en tilbagemelding på et passende tidspunkt, om
hvad der er kommet ud af initiativet, og herunder begrunde de valg, man har foretaget. 
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Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Gunna Starck om, at lokaludvalget tilkendegiver, at
Debatvognen især er god, når lokaludvalget står på stedet, hvor der er lagt op til fysiske ændringer.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Gunna Starck om, at lokaludvalget tilkendegiver,
at byggesager om bygningsændringer er særlig følsomme i Indre By.  

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Gunna Starck om, at Københavnerinddragelsen skal
tage udgangspunkt i, at forholdene i bydelene i kommunen er forskellige.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at lokaludvalget tilkendegiver, at
borgerne skal have en kvittering på deres deltagelse i kommunens borgerdialog, hvad enten de har
deltaget med høringssvar, i en borgerpanelundersøgelse, i et borgermøde osv., for dermed at
føre borgerdialogen til ende.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at lokaludvalget tilkendegiver, at der
mangler politisk vilje til at ville og turde dialogen med borgerne.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at lokaludvalget tilkendegiver, at det
bestræber sig på at indhente og viderebringe alle synspunkter i en sag, da det er en hjertesag for
lokaludvalget, at alle bliver hørt, også selv om der måtte være modsatrettede synspunkter.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Sally Mountfield om, at lokaludvalget tilkendegiver, at
lokaludvalget samarbejder bredt om lokale politiske sager og temaer, fx i sagen om skybrudsprojekt
for Sankt Jørgens Sø, hvor lokaludvalget samarbejder med lokale borgergrupper,
interesseorganisationer og Nørrebro Lokaludvalg med henblik på at få afdækket alle aspekter af
sagen og for at få klarlagt, om der er alternativer til projektet. 

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at lokaludvalget tilkendegiver, at
kerneopgaven for lokaludvalget er at kvalificere det politiske beslutningsgrundlag.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Lean Milo om, at lokaludvalget tilkendegiver, at
forbindelsen mellem Indre By Lokaludvalg og partierne i Borgerrepræsentationen via partiernes
medlemmer af lokaludvalget er god og styrker lokaludvalget i dets rolle som bindeled mellem
borgerne i Indre By og rådhuset, hvorfor partiernes repræsentation i lokaludvalgene bør fastholdes.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at lokaludvalget tilkendegiver,
at lokaludvalget analyserer behovet for borgerinddragelse og hvilke metoder, der er mest
hensigtsmæssige, fra sag til sag.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at høringssvaret afsluttes med
følgende tekst:
"En afsluttende kommentar som en refleksion over lokaludvalgets borgermøde den 21. januar 2019
om Nybrogade-projektet og om Gl. Strand Metroforplads-projektet:
En borger har skrevet til lokaludvalget, at det er godt, at der bliver afholdt borgermøder, for ellers ville
beboerne aldrig få noget at vide om, hvad der skal ske i byen eller i deres nærområde. Lokaludvalget
er enig i betragtningen. 
Men borgerdialog og herunder borgermøder kræver lydhørhed i kommunen over for de beboere, der
rammes af kommunens planer. 
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Borgerdialog skal forstås bogstaveligt: Det er en samtale, hvor man lytter til, får forståelse for og
tager bestik af hinandens argumenter. Politikere, forvaltningens embedsmænd, lokaludvalget og
borgerne har forskellige grader af faglighed, lokal viden, ønsker og holdninger, der skal respekteres
og bøjes af mod hinanden. 
Aktuelle projekter som Nybrogade-projektet og især Gl. Strand Metroforplads-projekt er eksempler
på, at borgerdialog bør omfatte alle beslutninger af betydning for Indre Bys forskellige kvarterer; også
de enkelte beslutninger om tilladelser vedr. nattelivet, udendørs musikarrangementer, sports- og
andre events osv., som ellers bare bliver trukket ned over Indre By og ikke mindst Middelalderbyen.  
Beboerne i Indre By bliver stort set ikke nævnt i de planer, projekter og eventprospekter, som
kommunen træffer beslutning om og kommer ud i vores bydel med. Det er som om, man ikke regner
med, at Indre By er beboet og derfor heller ikke regner med, at der er et hverdagsliv i bydelen, som
skal fungere."

 

Lokaludvalget godkendte høringssvaret til Økonomiforvaltningen om mangfoldig og fokuseret
københavnerinddragelse, der fremgår af løsningsafsnittet, med de tiltrådte ændringsforslag.

Bilag
1. Brev af 12. november 2018 - Mangfoldig og fokuseret københavnerinddrgalse
2. Lokaludvalgenes svar i 2015 vedr. Sammen om Byen (ikke på papir)
3. indstilling og Gruppeformandskredsens beslutning d. 22. juni 2018 (ikke på papir)
4. Indstilling og Gruppeformandskredsens beslutning d. 24. august 2018 (ikke på papir)
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INDRE BY LOKALUDVALG

11.  Drøftelse af "Rapport om målinger af ultrafine-partikler (PM 0,1) på udvalgte lokaliteter i
Indre By" (2019-0029649)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte anbefalingerne i Miljøpunkt Indre By & Christianshavns Rapport om
målinger af ultrafine-partikler (PM 0,1) på udvalgte lokaliteter i Indre By  og beslutte, hvad det
anbefaler Teknik- og Miljøforvaltningen at gå videre med.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter anbefalingerne i Miljøpunkt Indre By & Christianshavns
Rapport om målinger af ultrafine-partikler (PM 0,1) på udvalgte lokaliteter i Indre By .

2. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger formanden til at sende en henvendelse til Teknik- og
Miljøforvaltningen med de anbefalinger, som lokaludvalget ønsker, at forvaltningen skal sætte i
værk.

Problemstilling

Indsatsen er fremgår af årsplan for det lokale miljøarbejde i Indre By og på Christianshavn 2018, 1.1.
og 1.2, og er støttet af Indre By Lokaludvalg.

Målet med projektet har været at lave luftmålinger ved udvalgte lokaliteter i Indre By som led i at
følge udviklingen i forhold til tidligere års målinger og bidrage til at skabe fokus på behovet for tiltag
for at få renere luft i byen. Der er i 2018 skabt fokus på behovet for flere data, også ultrafine partikler.
Med det igangsatte projekt og samarbejde mellem Google og Københavns Kommune, hvor der i
gadeplan indsamles luftforureningsdata i byen, bliver der nu også indsamlet data om ultrafine
partikler. Miljøpunktet blev før jul inviteret med i følgegruppen til projektet. Yderligere information
fremgår af rapporten, sammen med information om den øvrige udvikling omkring luftforureningen fra
krydstogtsskibe og brændeovne.

I bilaget ses rapporten med anbefalinger samt måleresultater.

Løsning

I rapporten skriver Miljøpunktet om resultater og læring:
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Miljøpunktets målinger viser, at flere busser, turistbusser, hop on and off-busser samt taxaer
forurener byens luft med ultrafine partikler, på trods af, at det er teknologisk muligt at forebygge.
Derved bidrager disse køretøjer til en væsentlig sundhedsrisiko, for de som færdes langs fortove og
veje, samt bor og arbejder i Indre By. Det resulterer i sygdom, sygedage og i værste fald død.

Der er al mulig grund til at opfordre kommune og regering, til at stille krav til effektive partikelfiltre på
alle offentlige busser, turistbusser hop on and off-busser og taxaer, som kører i byen, der kan fjerne
ultrafine partikler.

Der bør også stilles krav om kontrol af partikelfiltre, inkl. for ultrafine partikler, for busser, offentlige
som turistbusser og taxaer, der kører i byen. Flere af målingerne viser, at der er busser og taxaer,
hvor der ikke kan måles og observeres en udledning af ultrafine partikler over den gennemsnitlige
måling i måleperioden. Disse målinger indikerer, at det er teknologisk muligt at fjerne de ultrafine
partikler. Når det er muligt for nogle køretøjer, bør det være muligt for alle, ud fra en
samfundsøkonomisk betragtning, hvor sundheden hos flertallet bør vægtes højere end investeringen
for den enkelte. Det handler om livskvalitet og liv.

Miljøpunktets anbefalinger

Sidst i rapporten er der en opsamling og oplæg til diskussion og videre spørgsmål.

Miljøbeskyttelsesloven  stiller  krav  til  virksomheder  og  produktioner  om  at  anvende  renere
teknologi.  Og  er  det  teknisk  muligt,  kan  miljømyndigheden  argumentere  for  en  skærpelse  af
miljøkrav.  Det kan derfor være værd at undersøge Københavns Kommunes muligheder for at
stille krav til de busser, taxaer og turistbusser, som kører og holder i byen, herunder tomgang.
Kan kommunen gennem samarbejdsaftaler med busselskaber, med taxaselskaber og tilladelser
til turistbussers kørsel/parkering i byen, stille krav om, at der er monteret partikelfilter, alternativt
anvender  en  teknologi,  som  ikke  bidrager  til  at  påvirke  de  bløde  trafikanter  når  køretøjerne
holder i tomgang eller kører rundt i København?
Er  det  muligt  for  kommunen  at  stille  krav  om  fremvisning  af  kontrol  og  vedligeholdelse  af
partikelfilter, også ift. ultrafine partikler (PM 0,1)?
Det  er  også  værd  at  underøge,  hvor  mange  busser,  turistbusser  og  taxaer,  som  har
påmonterede partikelfiltre, samt om de løbende får vedligeholdt og målt om deres filter fungerer
optimalt. Dette kan eventuelt være et projekt for studerende.
Der er flere pladser, hvor taxaer og turistbusser holder i tomgang, sommer og vinter, men hvor
mange  har  mulighed  for  at  slukke  motoren.  Det  er  teknologisk  muligt  at  enten  køle  eller
opvarme et  køretøj  i  dag,  uden  at  have  motoren  tændt.  Om det  også  gælder  for  busser  skal
undersøges nærmere.
Hvor  hyppigt  foretager  politiet  kontrol  med  tomgangsregulativet,  og  hvor  mange  reguleringer
har de foretaget de sidste tre år, og hvor? Hvori består reguleringen?

Økonomi

I 2018 støtter Københavns Kommune det lokale miljøarbejde med 703.162 kr. Indre By Lokaludvalg
støtter det med 680.000 kr., mens Christianshavns Lokaludvalg støtter det med 100.000 kr.
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Videre proces

Formanden sender lokaludvalgets anbefalinger til Teknik- og Miljøforvaltningen.

 

 

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede partikelforurening i Indre By. Der var følgende bemærkninger i
drøftelsen:

Forureningen fra krydstogtskibene rammer byen. I Oslo er der krav til færgen mellem Oslo
og København om, at den benytter landstrøm. København bør stille samme krav.
Der er ingen regler for udledning af ultrafine-partikler (PM 0,1). Der skal en politisk
påvirkning til for at få regler på området.

2. Lokaludvalget bad Kjeld A. Larsen om artiklen vedr. kravet i Oslo til Oslofærgen, han
omtalte.

3. Lokaludvalget udsatte drøftelsen af anbefalingerne i Miljøpunkt Indre By & Christianshavns
Rapport om målinger af ultrafine-partikler (PM 0,1) på udvalgte lokaliteter i Indre By  til

lokaludvalgets møde den 14. marts 2019.
   

 

Bilag
1. Målinger af ultrafine partikler på udvalgte lokaliteter i Indre By 2018
2. Partikelmåling - samlede resultater af målinger i Indre By 2018
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INDRE BY LOKALUDVALG

12.  Placering af lokaludvalgets møder (2019-0031499)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte placeringen af lokaludvalgets månedlige møder.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter placeringen af lokaludvalgets månedlige møder.

Problemstilling

Medlemsforslag fra Gunna Starck:

"Kan vi ikke få et beslutningsgrundlag til punktet om placering af LU-møderne (pris på lokale og mad,
besvær, tilgængelighed osv). Synes også, at vi skylder Det Grønlandske Hus at give dem en chance
for at forbedre maden."

Løsning

Sekretariatet er i kontakt med ledelsen i DIT:KBH i Kultur- og Fritidsforvaltningen om at holde
lokaludvalgets månedlige møder i Mødelokale 1 i Kulturhuset Indre By. En af udfordringerne er, at en
forening råder over lokalet hver torsdag via folkeoplysningsordningen. 

Sekretariatet budgetterer med, at Indre By Lokaludvalgs møder koster 6.200 kr. pr. møde og at
Christianshavns Lokaludvalgs møder koster 5.800 kr. Derudover regner sekretariatet med en samlet
udgift på 20.000 kr. i 2019 til udbringning af dagsordensmateriale med bud. Endelig er der i 2019
afsat 33.000 kr. til drift af kopimaskine og printer.

Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter placeringen af lokaludvalgsmøderne.

Økonomi

I 2019 har sekretariatet et budget på 943.578 kr. Heraf er de 703.162 kr. afsat til det lokale
miljøarbejde. Pengene udbetales til Miljøpunkt Indre By & Christianshavn jf. driftsstøtteaftalen.

Resten går bl.a. til afholdelse af lokaludvalgsmøder mv., kontordrift, kopimaskine, printer,
sekretariatets mobiltelefoner mm.
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Huslejebudgettet er på 133.927 kr. Pengene bruges til at betale husleje for sekretariatets kontor i
Huset-KBH og til mødelokalet i Christianshavns Beboerhus, som Christianshavns Lokaludvalg råder
over.

Videre proces

Afhænger af drøftelsen.

 

 

 

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede placeringen af lokaludvalgets månedlige møder. Der var følgende
bemærkninger i drøftelsen:

Mødelokalet i Kulturhuset Indre By er næppe egnet til lokaludvalgets møder. Så er det
bedre at holde møderne i Kulturhusets teatersal.
Lokaludvalget kan holde møderne forskellige steder, så det kommer rundt i alle kvarterer
for dermed at blive synligt.
Lokaludvalget kan holder sine møder i Det Grønlandske Hus igen.
Lokaludvalget bør holde sine møder samme sted hver gang af hensyn til borgerne. Det
skal være et lokale med god plads og en god akustik.
Lokaludvalget kan holde sine møder på forskellige kommunale institutioner i bydelen, hvis
det er praktisk muligt.
Lokaludvalgets nyhedsbrev er godt at orientere sig om, hvor lokaludvalget holder sine
møder.

2. Lokaludvalget godkendte et forslag fra Jan Frederik Hansen om, at sekretariatet undersøger,
om det er muligt at holde lokaludvalgets møder i Det Grønlandske Hus igen.
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INDRE BY LOKALUDVALG

13.  Orientering fra arbejdsgrupperne mv. (2019-0033168)

Indre By Lokaludvalg skal tage orienteringerne fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg tager orienteringen fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.

Problemstilling

Lokaludvalgets arbejdsgrupper

 Byudviklingsgruppen

 Restaurations-, Nattelivs- og Eventgruppen

 Puljegruppen

Kontaktgrupper

 Kultur

 Idræt, sundhed og ældre

 Turisme

 Erhverv

 Socialområdet

 Børn og unge (vakant)

 Integration (vakant)

Lokaludvalgets repræsentation i andre fora

 Repræsentation i bestyrelsen for Miljøpunkt Indre By & Christianshavn

 Repræsentation i Samarbejdsforum for nattelivet
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 Følgegruppen vedr. vandkulturhus på Papirøen

 Godsnetværket

Lokaludvalgets kvartersansvarlige

1. Middelalderbyen

2. Metropolzonen (Postdistrikt København V)

3. Nansensgade-kvarteret

4. Øster Farimagsgade-kvarteret

5. Østerport

6. Frederiksstaden og Nyboder

7. Gammelholm og Nyhavn

Løsning

Arbejdsgrupperne mv. orienterer lokaludvalget om nyt.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Arbejdsgrupperne mv. arbejder som aftalt i lokaludvalget.

Beslutning
Miljøpunkt Indre By & Christianshavn

Bent Lohmann oplyste,

at man via Miljøpunktets hjemmeside kan se en videoguide vedr. tjek af, hvor meget ens
brændeovn forurener.

at Miljøpunktet efterlyser beboere i Indre By til at teste en ladcykel-deleordning.

at Miljøpunktet samarbejder med studerende fra Ålborg Universitet om anbefalinger vedr.
grønne facader.
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at Christianshavns Lokaludvalg står for en offentlig bustur til HCS i Glostrup den 28. februar,
hvor man skal se, hvad der sker med affaldet.  

at Miljøpunktet er vært for et offentligt møde den 19. februar kl. 16, hvor en restaureringsarkitekt
fortæller om støj, vibrationer, adfærd i nattelivet og fredede bygninger.
   
At Miljøpunktet, UngEnergi København og Kulturhuset Indre By er vært for et arrangement den
25. marts kl. 13.00-16.00, hvor skoleklasser er inviteret til at komme og samle affald op omkring
søerne i København. 

Byudviklingsgruppen

Kjeld A. Larsen oplyste, at Byudviklingsgruppen har møde den 21. februar 2019 kl. 17 i Miljøpunktets
mødelokale, Regnbuepladsen 7.

Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Kjeld A. Larsen om, at formandskabet og sekretariatet arrangerer
et internt møde med kommunens nye stadsarkitekt om hendes visioner for København og Indre By.

Kjeld A. Larsen og Susan Brinck orienterede om et møde med Teknik- og Miljøforvaltningen og
repræsentanter for Nørrebro Lokaludvalg og Østerbro Lokaludvalg om mobilitet.

Steen Juhl Olesen orienterede om indvielsen af Christiansborg Slotsplads, hvor der er genbrugt
200.000 brosten. Der var ros til lokaludvalget for dets rolle i processen.

 

Restaurations-, Nattelivs- og Eventgruppen

Sally Mountfield oplyste, at Restaurations-, Nattelivs- og Eventgruppen holder møde den 27. februar
2019.

 

Kontaktgruppen vedr. kultur

Sally Mountfield, Jens Erik Frandsen og Gunna Starck orienterede om lokaludvalgets borgermøde i
samarbejde med Østerbro Lokaludvalg og Kultur- og Fritidsforvaltningen om den nye biblioteksplan.
Mødet var pga. tilrettelæggelsen og forvaltningens manglende forberedelse ikke en succes.
Lokaludvalgets repræsentanter på mødet havde tilkendegivet, at der på Hovedbiblioteket tages hånd
om de, der har bruge for social støtte, men at det ikke bør gå ud over andres behov. Der skal være
tilbud til alle. Lokaludvalget bad om et referat af mødet.
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14.  B-sag: Høringssvar om lokalplanforslag for Lille Kongensgade-karreen . (2019-0029011)

Indre By Lokaludvalg skal godkende et høringssvar til Teknik- og Miljøforvaltningen om
lokalplanforslag for "Lille Kongensgade-karreen".

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender høringssvaret til Teknik- og Miljøforvaltningen om
lokalplanforslag for "Lille Kongensgade-karren", der fremgår af løsningsafsnittet.

Problemstilling

Teknik- og Miljøforvaltningen har sendt et lokalplanforslag for "Lille Kongensgade-karreen" i offentlig
høring på bliv hørt-portalen med svarfrist den 1. marts 2019.

Teknik- og Miljøudvalget besluttede den 9. oktober 2017, at forvaltningen skulle udarbejde en
bevarende lokalplan for Lille Kongensgade-karreen. Lille Kongensgade-karreen afgrænses af Lille
Kongensgade, Kongens Nytorv, Østergade og Bremerholm. Karreen består af 11 ejendomme, hvoraf
tre er fredede, syv er udpeget med høj bevaringsværdi og én med middel bevaringsværdi.
Lokalplanen skal sikre anvendelsen af ejendommenes stueetager til publikumsorienterede
serviceerhverv samt fastlægge bevaringsbestemmelser for karreens bebyggelse. Herudover
fastlægges bestemmelser om byrum, herunder den privatejede plads mod Bremerholm. Lokalplanen
er i overensstemmelse med Kommuneplan 2015.

Løsning

Formanden foreslår følgende høringssvar:

"Teknik- og Miljøforvaltningen har sendt et lokalplanforslag om en bevarende lokalplan for  Lille
Kongensgade-karreen  i offentlig høring på bliv hørt-portalen. Lokaludvalget vil gerne takke 
Teknik- og Miljøforvaltningen for inddragelsen af lokaludvalget i arbejdet med lokalplanforslaget..

Lokaludvalget støtter lokalplanforslaget. Men vi ser gerne, at byrummet Lille Kongensgade tages
med i  lokalplanforslaget. Forvaltningen holdt en workshop i marts 2017 om Lille Kongensgade
efter metrobyggeriets ophør medio 2019. Her foreslog lokaludvalget blandt andet, at man med fordel
kunne indrette gaden til en udendørs markedsplads med udendørsservering til kl. 22.00, salgsboder,
mad-ladcykler mv.
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Det fremgår også af høringssvaret vedr. lokalplanforslaget, som blev sendt til forvaltningen den 29.
januarog godkendt af lokaludvalget den 8. februar 2018:

"Lokalplanforslaget "Lille Kongensgade-karreen

Teknik- og Miljøforvaltningen bad den 15. januar 2018 lokaludvalget om eventuelle bemærkninger til
udarbejdelsen af lokalplanforslaget "Lille Kongensgade-karreen". Svarfristen er den 29. januar 2018.

Dette høringssvar er med forbehold for Indre By Lokaludvalgs behandling af sagen i lokaludvalgets
møde den 8. februar 2018:

Lokaludvalget kan støtte, at der udarbejdes en bevarende lokalplan, der sikrer anvendelsen af
eksisterende ejendomme i karreen, fastlægger bevarende bestemmelser for bebyggelsen og sikrer,
at stueetagen anvendes til publikumsorienteret serviceerhverv.

For så vidt angår mulighederne for omdannelse af Lille Kongensgade mener lokaludvalget, at gaden
skal omdannes til en udendørs markedsplads med udendørsservering til kl. 22, salgsboder,
mad-ladcykler mv.

Markedsgaden skal understrege gadens placering ved Magasin og samtidig supplere udbuddet i
Magasin. En sådan omdannelse kan følges op med en åbning af Magasins facade mod gaden.

Som konsekvens af ovennævnte forslag er lokaludvalg imod trafik i Lille Kongensgade, også
cykeltrafik. Det forhold, at der anlægges en dobbeltrettet cykelsti på Gammel Strand og formentlig
også i Nybrogade, gør det oplagt at videreføre cykelstien fra Gammel Strand forbi Nikolaj Kirke og ad
Vingårdsstræde til Holmens Kanal.

En sådan cykelforbindelse vil understøtte udviklingen af Holmens Kanal-kvarteret, herunder
omdannelsen af Danske Bank-byggeriet, og der vil ikke være brug for en cykelsti i Lille
Kongensgade.

På grund af den meget korte svarfrist har lokaludvalget ikke haft mulighed for at føre borgerdialog om
denne sag."

Med venlig hilsen

Bent Lohmann, 
formand"

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt høringssvaret, lægger sekretariatet det på bliv hørt-portalen.
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Beslutning

Lokaludvalget godkendte høringssvaret til Teknik- og Miljøforvaltningen om lokalplanforslag for "Lille
Kongensgade-karren", der fremgår af løsningsafsnittet, idet det på forslag fra Henrik Anton Svendsen
både lægges på bliv hørt-portalen og sendes direkte til Teknik- og Miljøforvaltningen.

Bilag
Lokalplanforslaget Ll. Kongensgade-karreen
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15.  B-sag: Gademusikanter (2019-0032166)

Indre By Lokaludvalg skal godkende en henvendelse til Teknik- og Miljøudvalget om gademusicieren
på strøg-gågaderne i Middelalderbyen.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender henvendelsen til Teknik- og Miljøudvalget om
gademusicieren på strøg-gågaderne i Middelalderbyen, der fremgår af løsningsafsnittet.

Problemstilling

En borger skrev den 17. december 2018 til lokaludvalget:

"Måske kan Indre bys lokaludvalg hjælpe. Kultorvet og Pladsen ved Trinitiatis/Rundetårn er hårdt
belastet områder for Gademusikanter. Især den lille plads foran Rundetårn. er jo nærmest lukket af
bygninger, så lyden ryger direkte ind i alles lejligheder og som du nok ved, er der ingen
gademusikanter der holder regler om forstærker, tidspunkter etc. 

Det sidste må vi som beboere klare for politiet, der har erkendt, at de ikke har ressourcer, til at gøre
noget ved det, derfor har vi brug for noget at henholde os til overfor gademusikanterne. 

I flyers fra kommunen, er vores område ikke nævnt, og derved må man formode at vi går under
øvrige by. 

Jeg mener at Købmagergade - som begge pladser ligger på, hører under begrebet strøget  og bør
have de samme retningslinier her, for som du kan se, kan de jo starte allerede kl. 10,00 hvor der bor
mennesker.

Hvad kan man gøre, for at få dette igennem, har du et godt bud."

 

Sekretariatet bad Teknik- og Miljøforvaltningen svar borgeren og lokaludvalget. Den 4. januar 2019
svarede Teknik- og Miljøforvaltningen:

"Tak for din henvendelse om gademusikanter på Kultorvet og pladsen ved Trinitatis/Rundetårn. Jeg
har fået oversendt din mail til besvarelse i Teknik- og Miljøforvaltningen fra Indre By Lokaludvalg. Jeg
svarer dig, da det er mit ansvarsområde.
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Først og fremmest har jeg stor forståelse for at det kan være generende med højlydt og langvarig
musiceren, hvilket også er baggrunden for at vi har udformet de retningslinjer du henviser til.
Desuden giver jeg dig ret i, at Købmagergade, herunder Kultorvet og pladsen ved Rundetårn, på
mange områder er at sidestille med Strøget bl.a. når det gælder omfanget af gademusikanter.

I de gældende retningslinjer for gademusikanter og i Strøgmanualen er disse områder dog ikke
nævnt som en del af Strøget  og er derfor at betragte som Øvrig by.

Vi har noteret os dine ønsker om at få Købmagergade inklusiv pladsen ved Rundetårn og Kultorvet
omfattet af de samme retningslinjer som Strøget og vil tage dette med i betragtning ved en evt.
fremtidig revidering af retningslinjerne.

I tilfælde af at der i fremtiden bliver ændret i de administrative retningslinjer, så vil politiet fortsat være
den myndighed, som skal håndhæve de gældende vilkår overfor gademusikanter, der spiller
ureglementeret."

 

En anden borger skrev den 11. juni 2018 til lokaludvalget:

"Vi har vores daglige gang herinde i de renoverede lokaler i Postgården på Købmagergade. Vi er
selvsagt meget glade for vores centrale placering og omgivelser generelt.

For tiden oplever vi dog at alle de medarbejdere vi har siddende ud mod Købmagergade dagligt
bliver enormt generet af de gademusikanter der står nede på gaden og spiller de samme 3 sange på
repeat henover hele eftermiddagen. Det er en rigtig ærgerlig tendens og vi har svært ved at
gennemskue hvad man stiller op i situationer som disse - vi har forsøgt at kontakte politiet, men det
lader ikke til at det er et område de prioriterer deres resourcer. De få gange de er rykket ud, har de
bedt musikanterne om at pakke sammen og flytte sig, men næste dag er de tilbage igen. Dernæst
har er vi i visse tilfælde selv gået ned og bedt dem pænt om at de kunne flytte sig, hvilket de er villige
til, men vender som oftest tilbage igen kort tid efter.

I forhold til lovgivningen på området overholder de ikke de fastsatte regler: De gør det for at tjene
penge, de skal flytte hver time og mindst 200 meter væk fra hvor de spillede før, og så må lyden ikke
overstige 60db. Samtlige punkter bliver ikke overholdt.

Har i nogle former for forslag til hvad vi kan gøre ved dette? Findes der en instans ved Københavns
Kommune der behandler klage på området og kommer der i det hele taget noget ud af disse klager?"

 

Sekretariatet bad Teknik- og Miljøforvaltningen svar borgeren og lokaludvalget. Den 21. juni 2018
svarede Teknik- og Miljøforvaltningen:

"Tak for din henvendelse til Indre By Lokaludvalg fra den 11. juni 2018 om gademusikanter på
Købmagergade. Indre By Lokaludvalg har bedt teknik- og miljøforvaltningen om at svare dig.
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Jeg har forståelse for, at I finder det generende med gademusikanter, som bliver stående på det
samme sted i længere tid. Det er politiet, som kan håndhæve reglerne på området, og jeg kan forstå,
at I har været i dialog med dem  det er så op til politiet at prioritere indsatsen i forhold til deres
øvrige arbejde.

I Center for Trafik og Byliv behandler vi bl.a. ansøgninger til benyttelse af det offentlige vejareal. Der
er dog tilfælde, som falder under en bagatelgrænse for, hvad der er nødvendigt at ansøge om
tilladelse til. Herunder mange tilfælde af gadeoptræden.

Retningslinjer for gadeoptræden  som du finder på www.kk.dk/arrangementer, er en vejledning til de
tilfælde, hvor det ikke er nødvendigt at ansøge, og indeholder retningslinjer for hvorledes man skal
forholde sig, hvis man vil optræde uden en forudgående tilladelse.

Det er vigtigt at bemærke, at det drejer sig om retningslinjer og ikke om lovgivning. Kommunens
håndhævelsesmuligheder er begrænsede, og kræver i praksis altid politiets medvirken. Det er nemlig
kun politiet, som kan gennemtvinge håndhævelse og/eller pålægge de pågældende bøder.

Kommunen kan alene vejlede om retningslinjerne og kræve, at de pågældende ophører med at
bruge vejarealet til gadeoptræden. Det sidste forudsætter dog, at der skal være tale om en
gadeoptræden, der ikke ville kunne tillades, hvis der blev søgt om den. Hvis kommunens påbud ikke
efterkommes, kan kommunen politianmelde forholdet.

Vi er i løbende dialog med politiet, og vil inddrage din henvendelse i vores dialog om støjproblemer i
Indre By."

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget skriver til Teknik- og Miljøudvalget:

"Indre By Lokaludvalg får med jævne mellemrum henvendelser fra beboere og erhvervsdrivende om
gener fra gademusikanter. Senest har folk skrevet til os om gademusikanter i Købmagergade og på
Kultorvet.

Til vores overraskelse ser vi af Teknik- og Miljøforvaltningens svar på henvendelserne, at reglerne for
gadeoptræden på strækningen Amagertorv-Købmagergade-Kultorvet-Frederiksborggade-Nørrport er
mindre restriktive end reglerne for gadeoptræden på Strøget. 

Følgende  fremgår af forvaltningens folder fra 2013 om gadeoptræden:

"Hvor og hvornår
Optræden er tilladt inden for følgende tidsrum:

Strøget inkl. Gammeltorv/Nytorv samt Amagertorv og Højbro Plads:
Mandag  fredag 17.00-20.00
Lørdag  søndag 14.00-17.00

Rådhuspladsen og Kgs. Nytorv:
Alle dage 07.00-22.00
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Øvrige by:
Mandag  torsdag 16.00-20.00
Fredag 15.00-20.00
Lørdag 10.00-17.00
Søndag 12.00-17.00
Søndag 12.00-17.00"

Regelsættet for de to strøg-gågader bør vær ens.

I det hele taget er der behov for at se på reglerne for gademusicieren, fordi:

den tekniske udvikling gør, at stort set alle gademusikere anvender forstærkere i forbindelse
med deres optræden. Små transportable forstærkere er nu så billige, at alle har dem.

I folderen om gadeoptræden står der: "Du må ikke spille musik eller bruge nogen
former
for forstærker i forbindelse med din optræden."

Gademusikanterne er professionelle i den forstand, at de er der for at tjene penge, ikke for at
underholde.

I folderen om gadeoptræden står der: "Du må ikke indsamle penge eller sælge noget."

Mange gademusikanter er samtidig amatører i den forstand, at de spiller de samme 2-3
melodier om og om igen, fordi de ikke kan andre melodier. De fleste garnerer tilmed deres
musiceren med playback-musik.

I folderen om gadeoptræden stilles der desværre ikke krav til gademusikanternes
færdigheder, men der står, at optræden ikke må være til gene for beboere
eller forretningsdrivende.

Trods ovennævnte regler for, hvor og hvornår man må optræde, kan man opleve
gademusikanter på Strøget til langt ud på aftenen.

Politiet håndhæver ikke reglerne for gadeoptræden.

Lokaludvalget foreslår, at I drøfter reglerne for gadeoptræden og beslutter, at gademusicieren på
strøg-gågaderne i Middelalderbyen er forbudt. Det er en regel, som er nem at håndhæve for politiet.

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
formand"

 

Økonomi

Intet.
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Videre proces

Når lokaludvalget har besluttet henvendelsen, sender sekretariatet den til Teknik- og Miljøudvalget.

Beslutning

Lokaludvalget godkendte henvendelsen til Teknik- og Miljøudvalget om gademusiceren på
strøg-gågaderne i Middelalderbyen, der fremgår af løsningsafsnittet.

Bilag
Folder om gadeoptræden
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16.  B-sag: Status på lokaludvalgets 2019-pulje, februar 2019 (2019-0033182)

Indre By Lokaludvalg skal tage en status på dets 2019-pulje til efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg tager status på lokaludvalgets økonomi til efterretning. Se bilaget.

Problemstilling

Lokaludvalget har bedt om en status på dets pulje i hvert lokaludvalgsmøde.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget tager status på lokaludvalgets økonomi til efterretning. Se
bilaget.

Økonomi

Se bilaget.

Videre proces

Lokaludvalget arbejder videre i henhold til sit budget.

 

Beslutning

Lokaludvalget tog status på lokaludvalgets økonomi til efterretning.

Bilag
1. Økonomioversigt
2. Støttede puljeansøgninger
3. Borgerdialogaktiviteter
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4. Egne projekter
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17.  B-sag: Henvendelser til lokaludvalget, februar 2019 (2019-0033175)

Indre By Lokaludvalg skal tage formandens håndtering af henvendelser til lokaludvalget til
efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg tager hans håndtering af henvendelser til lokaludvalget til efterretning jf.
løsningsafsnittet

Problemstilling

Se nedenfor.

Løsning

1. Cyklister

Med mail den 29. januar 2019 bad en borger om, at der bliver gjort noget ved cyklister, der cykler på
fortove og gågader. Hun efterlyste en cyklistpolitik. Sekretariatet har bedt Teknik- og
Miljøforvaltningen svar hende og lokaludvalget.

2. Borgerpanel og nyhedsbrev

Med mail den 15. januar 2019 spurgte en borger, som bor i den del af Indre By, der ligger i
postdistrikt 2100 Kbh. Ø, om hun kan blive tilmeldt Østerbro Lokaludvalgs nyhedsbrev og
borgerpanel,  når hun forvejen er tilmeldt Indre By Lokaludvalgs nyhedsbrev og borgerpanel.

 
Sekretariatet svarede hende, at hun godt være tilmeldt Indre By Lokaludvalgs nyhedsbrev og
Østerbro Lokaludvalgs nyhedsbrev samtidig. Sekretariatet bad Østerbro Lokaludvalgs sekretariatet
svarende hende på, om hun kan være med i Østerbro Borgerpanel, selv om hun bor i Indre By
Lokaludvalgs område.

Økonomi
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Intet.

Videre proces

Se ovenfor.

 

Beslutning

Lokaludvalget tog formandens håndtering af henvendelser til lokaludvalget til efterretning jf.
løsningsafsnittet.
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18.  Meddelelser (2019-0033174)

Beslutning
Trafikken i Middelalderbyen

Susan Brinck oplyste, at Støjnetværket har drøftet et oplæg fra Teknik- og Miljøforvaltningen om
reduktion af trafikken i Middelalderbyen. Netværket støtter et forslag, der bevirker, at beboere kan
komme til og fra Middelalderbyen i bil, men at man er bekymret for, om gader uden trafik i stedet vil
blive anvendt til udeservering og natteliv. Støjnetværket påtænker at holde et møde med Teknik- og
Miljøforvaltningen om dets oplæg om trafikken i Middelalderbyen. Lokaludvalget vil også skulle
inddrages i sagen.

Hovedstadsplan inkl. Lynetteholmen

Bent Lohmann orienterede om drøftelsen i Mødeforum, hvor lokaludvalgenes formænd har udtrykt
skepsis over befolkningsprognosen, der bl.a. ligger til grund for ideen om Lynetteholmen.
Lynetteholmen bør kunne aflaste Indre By trafikalt, men H.C. Andersens Boulevard vil fortsat være et
problem for bydelen. Der har ikke været borgerinddragelse om Lynetteholmen, men der bør der
komme.

Kjeld A. Larsen foreslog, at lokaludvalget kommenterer planerne i høringssvaret om udkastet til
kommuneplanen, som lokaludvalgene snart får i høring.

Besparelser på børneinstitutioner

Bent Lohmann oplyste, at der er frustration over Børne- og Ungdomsforvaltningens besparelser, der
betyder, at institutionerne skal holde lukket i tre uger i sommerferien.

Lean Milo foreslog, at lokaludvalget vælger en tovholder for børne- og ungdomsområdet.

Margit Brandts Plads

Niels Kongshaug oplyste, at han har foreslået kommunen, at pladsen Ny Østergade /Grønnegade
opkaldes efter modeskaberen Margit Brandt.

Workshop om Inderhavnen

Bent Lohmann oplyste, at han og Jens Erik Frandsen deltager i en workshop om Inderhavnen, som
Kultur- og Fritidsforvaltningen har inviteret til.
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19.  Eventuelt

Beslutning
Intet.

 

_________________________________________________________________________________________________________

OM MØDET

Mødet startede kl. 18.30 og sluttede kl. 22.15.

Om dagsordenen

Dagsordenen blev behandlet i denne rækkefølge:

1. Åben spørgetid
2. Referat og godkendelse af dagsordenen
15. Gademusikanter
16. Status på lokaludvalgets 2019-pulje, februar 2019
17. Henvendelser til lokaludvalget, februar 2019
3. Høringssvar om anlægsprojekt i Nybrogade
4. Høringssvar om udarbejdelse af tillæg nr. 1 til lokalplan Studiestræde
5. Hotelkapaciteten i Indre By
6. Arbejdet hen imod balance i nattelivet
7. Distortion 2019
8. Søernes herlighedsværdi og rekreative værdi 
9. Kultorvet
10. Høringssvar om mangfoldig og fokuseret københavnerinddragelse
11. Drøftelse af "Rapport om målinger af ultrafine-partikler (PM 0,1) på udvalgte lokaliteter i Indre By"

12. Placering af lokaludvalgets møder
13. Orientering fra arbejdsgrupperne mv.
14. Høringssvar om lokalplanforslag for Lille Kongensgade-karreen .
18. Meddelelser 
19. Eventuelt

Mødedeltagere

Beboerrepræsentationen Nansensgade 47 Bent Lohmann
Rådet for Bæredygtig Trafik Kjeld A. Larsen
Tivolis Venner Henrik Anton Svendsen
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Foreningen til fremme for facadebeplantning Niels Kongshaug
A/B Hjørnehuset, Øster Farimagsgade 75 / Zinnsgade 2 Anton Ørnbo Skovle
Grønnegade Kvarters Beboerforening Hannibal C. Holt
Husejerforeningen ved Øster Farimagsgade (Kartoffelrækkerne) Ingolf Ibus
Krusemyntehusene, Grundejerforeningen af 18.12.1918 Lean Milo
Natteravnene i City Ulla Ekberg
KBH K  Commerce & Culture Louise Hansen
Nørre Kvarter Beboerforening Sally Mountfield
Trafikforeningen Webersgade Hans-Henrik T. Ohlsen
Gammelholm Beboerforening Ole Bang
Bo Bedre Bedst Susan Brinck
Socialdemokratiet Anders Møller
Det Radikale Venstre Steen Juhl Olesen
Konservativt Folkeparti Lis Langsø
Socialistisk Folkeparti Jan Frederik Hansen
Venstre Jens Erik Frandsen
Enhedslisten Gunna Starck

 

Fraværende med afbud

Dorthe Lindberg. I stedet deltog 2. suppleant Anders Møller.
Jep Loft. I stedet deltog 2. suppleant Henrik Anton Svendsen.
Marietta Bonnet. I stedet deltog 1. suppleant Niels Kongshaug.
Peter Stakemann. I stedet deltog 2. suppleant Lis langsø.
Jens Vexø. Suppleanten var fraværende uden afbud.
Lise Smørum. Hun har ingen suppleant.

Fraværende i mødet

Hannibal C. Holt forlod mødet kl. 20.09 efter behandlingen af dagsordenens punkt 6.
Ulla Ekberg forlod mødet kl. 21.40 efter behandlingen af dagsordenens punkt 12.

_____________________________________________________________________________________________________

OM NÆSTE MØDE

Næste møde i Indre By Lokaludvalg holdes den 14. marts 2019 kl. 18.30-22.00 i Det Grønlandske
Hus, Løvstræde 6.
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